
وزیر دفاع: 
ورود جنگنده های دشمن به ایران صحت ندارد

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مســلح با بیان این که رژیم صهیونیستی 
حتی اگر یک تیر به بیابان های ما بزند به کشــور ما جسارت کرده و برای 
ما قابل گذشت نیســت، گفت: ورود جنگنده های دشــمن به کشورمان 

صحت ندارد.
 امیر عزیز نصیرزاده روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران گفت: دشمن تلاش کرد به سامانه افندی و پدافندی ما آسیب 
برساند که موفقیت چندانی نداشــت، چون ما تمهیدات پدافند غیرعامل 
داشتیم، دانش پدافند ما بومی اســت، در صنایع دفاع ما شهید و زخمی 

نداشتیم، زیرا تمهیدات لازم را دیده بودیم.

ورود جنگنده های دشمن به آسمان کشور صحت ندارد
وی در پاسخ به این پرســش که آیا صحت دارد جنگنده های دشمن وارد 

آسمان کشور شده است؟ گفت: خیر.
وزیر دفــاع در مورد ادعای اســرائیل در زمینه از بین بــردن توان پدافند 
کشــور، تصریح کرد: ادعای بی خودی کرده و چنین چیزی نیست، رژیم 
صهیونیستی حتی اگر یک تیر به بیابان ما بزند به کشور ما جسارت کرده 

و برای ما قابل گذشت نیست.
وی تاکید کرد: این که رژیمی بی هویت مانند رژیم صهیونیســتی جرات 
کرده است که به یک کشــوری با تاریخ کهن با هویت و قوی جسارت کند 

قابل گذشت نیست به جا و به موقع و با تدبیر پاسخ او را خواهیم داد.
امیر نصیرزاده، درباره افزایش ۲۰۰ درصدی بودجــه وزارت دفاع اظهار 
داشــت: من اطلاعی از افزایش ۲۰۰ درصدی بودجه وزارت دفاع ندارم، تا 
جایی که اطلاع دارم این بودجه براساس ســال های گذشته چیده شده و 
به نسبت افزایش ســایر بودجه ها، بودجه وزارت دفاع نیز به همان نسبت 

بوده است.
وزیر دفاع در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا شاهرود مورد اصابت قرار 

گرفته و از کشورهای شمالی هم مورد حمله قرار گرفتیم، گفت: خیر.

برای دیوارکشی مرزی همکاری های لازم را انجام می دهیم
امیر نصیرزاده درباره دیوارکشــی مرزی گفت: در ارتباط با ســاخت 
دیوار همــکاری لازم را داریم تــا بتوانیم با عملیات های تروریســتی 
مقابله کنیــم، در این راســتا تفاهم نامــه امنیتی هم میــان ایران و 

پاکستان برقرار است.
وزیر دفــاع درباره امکان رصــد فضایی دربــاره اهدافمــان در رژیم 
صهیونیســتی اظهار داشــت: بعد از عملیــات وعده صــادق دو، در 
تصاویری که منتشــر شــده بود دیدید که به چــه مکان هایی اصابت 

صورت گرفته بود.
امیر نصیرزاده در پاسخ به ســوالی درباره قدرت نظامی ایران گفت: قوی  
شدن یک بعُدی نیســت که ما فقط بگوییم در بعد نظامی قوی شویم، آقا 

همواره فرموده اند باید در همه ابعاد قوی شویم.
وی افزود: علم را به ویژه  به جوانان بســیار توصیه می کنم، آسیب هایی که 
در این حملات به ما زدند دانش آن نزد خودمان است و توانستیم به موقع 
آن را احیا کنیم و مشــکلی پیش نیامد، زیرا قدرت علمی داریم و محتاج 

کشور دیگری نیستیم.
امیر نصیرزاده ادامــه داد: اگر محتــاج منابع بیرونی بودیــم امروز به ما 
نمی دادند، ما خودمان علم، فناوری و دانشمندان را داریم، به موقع رفتند 

و موضوع را بررسی کردند و خیلی زود هم جبران شد.
وی تاکید کــرد: قوی شــدن در همه ابعاد لازم اســت و خــود جوانان و 
دانشجویان در دانشگاه ها می توانند به این قوی شدن کمک کنند و ما هم 

در بعد نظامی وظیفه داریم قوی شویم.

دفاعی غافلگیری در بازار گوشی تلفن همراه

اعلام جزییات جدید درباره رجیستری آیفون ۱۵ و ۱۶
مریم فکری  نایــب رییس اتحادیه صوتی 
و تصویــری و تلفن همــراه با اشــاره به اثر 
رفع ممنوعیت رجیســتری آیفون، گفت: 
قیمت ها با ایــن اتفاق قطعا باید کاهشــی 

شود.
 اعــلام خبر رفــع ممنوعیت رجیســتری 
آیفون، امروز بــازار گوشــی تلفن همراه را 
غافلگیر کرد. براساس اعلام وزیر ارتباطات، 
مشــکل رجیســتری آیفون با تدبیر دولت 
وفاق، حمایــت رییس جمهــور و پیگیری 
فعالانه وزارت ارتباطات حل شــد. ســتار 
هاشــمی در این خصوص گفت معتقدم با 
کار کارشناسی، ایجاد وفاق، بدون هیاهو و 
غوغا سالاری می توان سایر مشکلات فضای 

مجازی و مطالبات مردم را حل کرد.
فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت نیز در 
حاشیه جلسه هیات دولت خبر داد که منع 
رجیستری گوشــی آیفون برداشته شد، اما 

ساز و کار آن بعدا منتشر خواهد شد.
اما در شــرایطی دولــت تصمیم بــه رفع 
ممنوعیت رجیســتری آیفون گرفته که از 
حدود سه سال قبل که نســخه ۱۳ گوشی 
آیفون به بــازار ایران راه پیدا کــرد، پس از 
مدتی رجیستری و واردات مدل های بالاتر 

از گوشی آیفون ۱۳ به ایران ممنوع شد.
با این حــال، در طول این مــدت بارها خبر 
رجیستری گوشی های آیفون منتشر و بعد 
از آن تکذیب می شد؛ تا جایی که حتی سال 
گذشته رییس وقت سازمان استاندارد ایران 
خبر از رفع مشکل گوشــی های آیفون داد، 
اما کمتر از ۲۴ ســاعت، این خبر را تکذیب 

کرد.
در حال حاضر با توجه به رجیســتر نشدن 
گوشــی های آیفون ۱۴، ۱۵ و ۱۶ در ایران، 
آیفون ۱۳ پرچمدار قیمتی این نوع گوشی 
به مدت سه سال گذشــته بوده و بیشترین 

قیمت را در این مدل در اختیار داشته است.
برخــی گزارش هــا حاکی از آن اســت که 
قیمت آیفون هــای جدیدی کــه در ایران 
رجیســتری می شــوند، احتمالا بین ۶۶ تا 
۱۲۰ میلیــون خواهند بود. گــزارش های 
میدانــی خبرآنلاین حاکی از آن اســت که 
انتشــار خبر رفع ممنوعیت رجیســتری 
آیفون، قیمت ها را تا حــدی در بازار تکان 
داده است؛ به طوری که برخی فروشندگان 
تلفن همراه بــا سوءاســتفاده از این خبر، 
قیمت آیفــون ۱۳ را تا حــدود ۵۰۰ هزار 
تومان بالا برده اند. مدل های ۱۴ و ۱۵ نیز در 
بازار افزایشی در حدود ۴ و ۵ میلیون تومان 

داشته اند.
در حال حاضر نکته ای که در بازار گوشــی 
تلفن همراه مطرح اســت، این که مدل های 

جدید آیفون با تصمیــم جدید دولت، با چه 
قیمتی وارد بازار خواهند شــد. این موضوع 
به اعتقاد فعالان بازار، به هزینه رجیستری و 

تعرفه واردات آیفون مربوط می شود.
برخــی کارشناســان عنــوان در صورتی 
که تعرفــه خیلی بالا بــرای واردات در نظر 
گرفته شــود، برای مثال بالای ۴۰ درصد، 
رفــع ممنوعیت فایــده ای نــدارد و خرید 
کالای قاچاق به صرفه تر اســت؛ تا جایی که 
همین حالا هم خیلی از مصرف کنندگان با 
روش هایی که می داننــد، از موبایل آیفون 

استفاده می کنند.
در همین رابطه، ســعید اشــتیاقی، نایب 
رییــس اتحادیــه صوتــی و تصویــری و 
تلفن همــراه در گفت وگــو بــا خبرگزاری 
خبرآنلاین با اشــاره به تاثیر تصمیم جدید 

دولت برای رفــع ممنوعیت رجیســتری 
آیفون، گفت: قطعا ایــن تصمیم روی بازار 

اثرگذار است و به نفع بازار خواهد بود.
وی با بیان این که ایــن تصمیم خیلی زودتر 
باید گرفته می شــد، افــزود: چندی پیش 
اتحادیه هایی کــه در موضوع موبایل ذینفع 
هســتند؛ چه حوزه فــروش و چــه حوزه 
خدمات و چــه انجمن موبایل، بــا یکدیگر 
جلســه داشــتند و به تفاهمی رسیدند و به 

مجلس این تفاهم را ارسال کردند.
نایب رییــس اتحادیه صوتــی و تصویری و 
گوشــی تلفن همراه تصریح کــرد: در حال 
حاضر یک بخشــی از ارز بابــت آیفون ۱۳ 
خارج می شــود و خروج ارز اتفاق می افتد. 
آنچه که در کف بازار مشاهده می شود، بعضا 
گوشی های رفرش، دست دوم و یا تعمیری 

در قالب گوشی نو ۱۳ می آید، چون گوشی 
آیفون ۱۳ مدتی است که تولید نمی شود. بر 
همین اساس، خواست و پیشنهاد ذینفعان 
این حوزه این بود که این روند قبلی متوقف 
شود و گوشی ای ۱۴، ۱۵ و ۱۶ هم رجیستر 

شود.
اشــتیاقی عنوان کــرد: امیــدوارم در اجرا 
این مسایل دیده شــود و دوباره برای چند 
شــرکت خاص انحصــار به وجــود نیاید و 

نرخ گذاری های ناعادلانه صورت نگیرد.
وی متذکر شــد: قیمت ها با این اتفاق قطعا 
باید کاهشی شود. فعلا که هنوز این موضوع 
اجرا نشــده و نظر من این است که در رابطه 
با آیین نامــه اجرایــی اش، از اتحادیه های 
مربوطه باید نظر و راهکار بخواهند تا تورمی 

ایجاد نشود.
اشتیاقی تاکید کرد: این گوشی تا حد وفور 
هست و بر همین اساس، معتقدم نباید این 
گوشی گران شــود؛ رجیســتری در رابطه 
با گوشی هایی که دســت مردم هست، قرار 

است انجام شود.
وی یادآور شــد: حرف من این است که این 
خبر نباید روی بازار تاثیر افزایشــی داشته 
باشد. قبلا در بازار شاهد بودیم که الکی یک 
خبری را مطرح می کردند و یک گوشــی را 
می فروختند، اما مردم در جریان باشند که 

این اتفاق نباید بیفتد.
نایب رییــس اتحادیه صوتــی و تصویری و 
تلفن همراه خاطرنشــان کــرد: تعرفه مثل 
تعرفه آخری باید باشد که ۱۵ و ۳۰ بود. این 
تعرفه را نباید تغییر دهند، چون هر تغییری 
که ایجاد شــود، باعث افزایش قیمت ها در 

بازار می شود.
اشتیاقی تاکید کرد: یک تعرفه معقول باید 
در آینده در نظر بگیرند و با نظر کارشناسی 

اتحادیه ها این تعرفه تعیین شود.
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پزشکیان: 
کنار هم می توانیم به قدرت و وفاق ملی برسیم

 رئیس کل بانک مرکزی:
 یک میلیارد و ۷۸۳ میلیون دلار سرمایه ایران

 در صندوق بین المللی پول افزایش خواهد یافت

پیش بینی یک کارشناس از محدوده رشد اقتصادی
 گام نخست دولت پزشکیان 

با پای شکسته دولت سیـزدهم
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رقابت پیش بینی ناپذیر ترامپ و هریس تا دقیقه ۹۰
ابوالفضل فاتح کمتر از پنج روز تا انتخابات آمریکا باقی مانده اســت. به روشنی 
می توان گفت که از هفت ایالت چرخشــی با ۹۳ رای الکتــرال، در صورت صحت 
نظرســنجی ها هم اینک تقریبا تکلیف آریزونا )۱۱ رای( و جورجیا  )۱۶ رای( به 
نفع ترامپ و میشــیگان )۱۵ رای(  به نفع هریس روشن شده است و رقابت نهایی 

به ۴ ایالت کارولینای شمالی، ویسکانسین، نوادا و پنسیلوانیا خلاصه شده است. 

یادداشت

انتقال سرمایه به بازار ارز اشتباه است

صفحه 3

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفــت: روند رفع 
فیلتر رو به جلو و در حال پیشرفت است. نگاه ما وفاق و 

همدلی است و از تصمیمات هیجانی پرهیز می کنیم.
»ستار هاشــمی« در حاشیه نشســت هیات دولت در 
جمع خبرنگاران درباره موضوع رفع فیلترینگ افزود: 
دومین جلسه شورای سران قوا تشــکیل شده و ما هم 
گزارش دوم خود کــه با حضور نمایندگان ســران قوا 

برگزار شده بود را ارائه دادیم.

وی تصریح  کرد: تصمیماتــی اتخاد می کنیم که پایدار 
بوده و تقریبا برگشت از آنها ممکن نباشد.

هاشــمی همچنین درباره رفع مشــکل رجیســتری 
گوشــی آیفون، تاکید کرد: نگاه ما در وزارت ارتباطات 
نگاه مردمی، کارشناســی و علمی اســت تــا بتوانیم 
همگرایی و وفاق را ایجاد کنیم.وزیر ارتباطات و فناروی 
اطلاعــات ادامه  داد: دســتگاه های مخلتــف ذی نفع 
در این موضوع دعوت و جلســاتی با حضور آنها برگزار 

شد.وی خاطرنشــان  کرد: با نمایندگان وزارت صمت، 
معاونت های حقوقــی و نهادهــای نظارتی همفکری 

کردیم و موضوع در هیات دولت مطرح و تصویب شد.
وی با بیان اینکه مجــوزی که از هیــات وزیران برای 
رجیســتری گوشی آیفون دریافت شــده، شامل همه 
گوشــی های آیفون اســت، درباره ســاز و کار اجرایی 
رجیســتری گوشــی آیفون گفت: برخی افراد گوشی 
تلفن آیفون دارند که در شــبکه رجیستر نشده است، 

باید سازوکار اینکه آنها به کجا مراجعه و چه فرایندی را 
طی کند و چقدر زمان می برد تا در شــبکه فعال و قابل 

استفاده شود، اعلام شود.
وزیر ارتباطــات با بیان اینکه گزارش آسیب شناســی 
وضعیــت موجود گوشــی های بدون رجیســتری در 
هیات وزیران ارائه شد، افزود: این یک گزارش تحلیلی 
بود و همه مسئولان بر ســر این موضوع که این مساله 

مشکلاتی را ایجاد می کند، به جمع بندی رسیدند.
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 رقابت پیش بینی ناپذیر ترامپ و هریس
 تا دقیقه ۹۰

ابوالفضل فاتح کمتر از پنــج روز تا انتخابات آمریکا باقی مانده اســت. 
به روشــنی می توان گفت که از هفت ایالت چرخشــی با ۹۳ رای الکترال، 
در صورت صحت نظرســنجی ها هم اینــک تقریبا تکلیــف آریزونا )۱۱ 
رای( و جورجیا  )۱۶ رای( به نفــع ترامپ و میشــیگان )۱۵ رای(  به نفع 
هریس روشن شــده اســت و رقابت نهایی به ۴ ایالت کارولینای شمالی، 
ویسکانســین، نوادا و پنســیلوانیا خلاصه شده اســت. در این ۴ ایالت با 
مجموع آراء الکترال ۵۱ رای، در  دو ایالت ویسکانسین )۱۰ رای(  و نوادا )۶ 
رای( شانس هریس بیشتر و در ایالت کارولینای شمالی )۱۶ رای(  شانس 
ترامپ بیشتر است. اما با توجه به تعداد آراء الکترال در هر یک از این ایالت 
ها، به نظر می رسد هر کاندیدایی بتواند آراء پنسیلوانیا با ۱۹ رای  را کسب 
کند بیشترین شانس را برای ریاست جمهوری آمریکا خواهد داشت و اگر 
هریس پنسیلوانیا را ببازد دیگر شانس او برای ریاست جمهوری به حداقل 

رسیده یا اساسا منتفی خواهد شد.
طبق آخرین نظرســنجی ها، هریس در پنسیلوانیا یک درصد پیش است، 
اما این یک درصد در دامنه خطا اســت و ثانیا ترامــپ آرام آرام خود را به او 

نزدیکتر می سازد.
به همین دلیل تقریبا در نخســتین ســاعات روز چهارشــنبه، بیشــتر 
نظرسنجی ها و شرطبندی ها و پیشــبینی ها ترامپ را دارای بخت بیشتر 

برای رئیس جمهور آمریکا می دانند.
انصراف »واشینگتن پست« از حمایت از هریس:

 از دیگر نشــانه هایی که موجب شــده است، بســیاری از محافل سیاسی 
احتمال پیروزی ترامپ را بیشتر ببینند، انصراف ناگهانی واشینگتن پست 
از حمایت از هریس اســت. در حالی که »واشــینگتن پست«  در تمام این 
سالها از مخالفان سرسخت  ترامپ محسوب می شد،  و طبق سنت سنوات 
گذشته از ســال ۱۹۷۶ )به جز ۱۹۸۸( همواره از یک کاندیدای دموکرات 
حمایت کرده است، و هفته گذشــته نیز تصمیم هیات مدیره ی آن اعلام 
حمایت از هریس بود، اما روز جمعه ناگهان اعلام شد که واشینگتن پست 
تصمیم گرفته اســت از هیچ کاندیدایی حمایت نکند. در اثر این تصمیم، 
دو سردبیر برجسته ی واشینگتن پست استعفا  و حداقل دویست و پنجاه 
هزار مشترک این رسانه، از اشتراک خود انصراف دادند. اما »جف بیزوس« 
مالک شــرکت آمازون که در ســال ۲۰۱۳ این روزنامه را به قیمت ۲۵۰ 

میلیون دلار خریداری کرد، این تصمیم را تصمیمی درست دانست.
 حمایت ابر سرمایه داران و تغییر ماهیت حکومت:

 بررسی نقش ابرسرمایه داران از جمله »جف بیزوس« یا »ایلان ماسک« با 
هدایت امواج جهت دار در شبکه ی ایکس در انتخابات اخیرآمریکا نیازمند 
یادداشت جداگانه ایســت. اما نظر به پیوند آنان با ترامپ، و همچنین نگاه 
تجاری دونالد ترامپ به سیاســت و نوع قرار دادهایی که او یا خانواده اش 
علنا با کشورهایی چون عربســتان و امارات و عمان و صربستان و ویتنام ... 
بسته و ادامه داده اســت ) در حالی که در گذشته سیاستمداران درجه اول 
آمریکایی ولو در ظاهر از آن در قالب تضــاد منافع اجتناب می کردند(. و با 
توجه به تجاری سازی سیاســت در عرصه ی داخلی توسط ترامپ، نظیر 
فروش ســهام رســانه ی اجتماعی متعلق به خودش که حتی به سرمایه 
داران کشــورهای دیگر ممکن اســت صورت پذیرد و یا سرمایه گذاری بر 
رمز ارزها و کسب سرمایه از این شیوه ها، به نظر می رسد، در صورت برنده 
شدن ترامپ در انتخابات آمریکا باید جهان و »جهانی شدن« شاهد تغییر 
علنی ماهیت سیاست در آمریکا به یک »ابر بنگاه اقتصادی« باشد که  همه 
چیز حول محور »ابر ســرمایه داران جهان« با رهبری سیاســی - نظامی 
دونالد ترامپ و ســلطه ی اقتصاد دیجیتالی ایلان ماسک ها و جف بیزوس 
ها وبازیگری کارتل ها و تراست های بن سلمان ها و شیخ زائدها و امثال آن 
خواهد بود و به نوعی با فراملی شدن پیوند ســرمایه داران و نقش آفرینی 
آنها در آینده اقتصاد و سیاست بین الملل در ذیل قدرت سیاسی، نظامی و 

اقتصادی آمریکا به ویژه در رقابت با چین مواجه خواهیم شد.
برنی سندرز،  اوباما و بیل گیتس و آخرین تلاش های هریس:

 نام ها و برندها در کمپین هــای انتخاباتی نقش آفرینــی ویژه ی خود را 
دارند. هریس می توانست یا داشتن پشتوانه ی معترضان جنگ غزه، امروز 
شرایط دیگری داشته باشــد. اما عملا بایدن و او راهی را رفتند که منجر به 
ناامیدی جنبش های پیشــرو شد. این روزها برنی ســندر چهره شاخص 
منتقد اسرائیل برای قانع کردن طرفداران فلســطین و باراک اوباما برای 
قانع کردن رنگین پوســتان و بیل گیتس برای حمایت مالی از دموکرات 
ها به صحنه آمده اند. باراک اوباما، صریحترین و شــدیدترین انتقادات را 
متوجه ترامپ کرده است و برنی سندرز می کوشد که بی تصمیم ها را قانع 
سازد که گرچه بایدن و هریس در مدیریت جنگ غزه، راه نادرستی را رفته 
اند، اما ترامپ از آنها بســیار بدتر و فاجعه بار تر است. سندرز خطاب به رای 
دهندگان آمریکایی تاکید دارد که  ترامپ و نتاینیاهو در پیوند با یکدیگر و 
حامی شدیدترین اقدامات علیه مردم غزه از کشتار و قحطی و گرسنگی و 
اشغال هستند و تنها راه کنترل اســرائیل، ریاست جمهوری هریس است. 
سندرز عملکرد داخلی ترامپ را نیز به شــدت نکوهیده می داند. در چند 
روز اخیر هریس کوشیده اســت قدری مواضع صریحتر در نفی کشتار غیر 
نظامیان و ضرورت کمک های انسانی به غزه بگیرد و با انتقادات پی در پی 
از ترامپ، خود را دولتی ملی  در برابر خطر »فاشیســم ترامپی« بنامد. در 
این حال، این که در چند روز آینده آیا معترضان سیاســت های نابودگرانه 
ی اســرائیل، هریس را باور خواهند کرد و حاضر خواهند شد به کمپین او 
بپیوندند، باید شــکیبا بود. تاثیر باراک اوباما بر مردان رنگین پوست نیز، تا 
این لحظه تغییرات عمده ای که موجب جابجایی نظرســنجی ها به شکل 
معنی دار شود، ایجاد نکرده است و درصد غیر منتظره ای از مردان رنگین 

پوست به ترامپ گرایش نشان داده اند.
رخدادی که می تواند سرنوشت انتخابات را عوض کند:

 روز یکشــنبه در گردهمایی »مدیسون اســکوئر گاردن«  نیویورک که با 
شــعارهای نژاد پرســتانه و ضد مهاجران همراه بود، »تونی هینچکلیف« 
کمدین حامی ترامپ، »پرتوریکو« را » جزیره ای شناور از زباله« نامید. این 
سخنان بازتاب وســیعی در آمریکا به ویژه در میان لاتین تبارها پیدا کرد. 
جزیره ی پورتوریکو، تحت حاکمیت سیاســی آمریکا اســت، اما  ساکنان 
پورتوریکو که از سال ۱۹۱۷ شهروند آمریکا شده اند، حق رای در انتخابات 
ریاســت جمهوری را ندارند. با این همه آن دســته از مردم پورتوریکو که 
در آمریکا زندگی می کنند )حدود هشــت و نیم ملیــون(، می توانند در 

انتخابات رای بدهند.
کمپین ترامپ سعی کرده اســت خود را از اظهارات نژاد پرستانه و توهین 
آمیز  »هینچکلیف« دور نگه دارد، اما  در رقابتی که بســیار نزدیک است، 
چنین  اظهارات جنجالی، می تواند بســیار گران تمام شــود. چرا که هم 
ممکن است آن دسته از مردم پورتوریکو که در ایالت های دیگر زندگی می 
کنند و احیانا قصد داشته اند به ترامپ رای دهند، در واکنش به این توهین 
از دادن رای خودداری کنند و هم آن که لاتین تبارهای  دیگر را نیز تشویق 

به انصراف از ترامپ یا رای به هریس نمایند.
قابل ذکر آن که طبق آخرین آمار منتشــره در گاردین، حدود ۴۷۲۰۰۰  
از ساکنان  پنســیلوانیا، پورتوریکویی هســتند. درباره اهمیت استثنایی  
پنسیلوانیا  در انتخابات ۲۰۲۴،  در ابتدای این یادداشت توضیح داده شد. 
اگر در روزهای آینده چرخش آراء پنسیلوانیا به اندازه کافی به نفع ترامپ 
نباشــد، آنگاه چه بســا همین ســه کلمه ی توهین آمیز کمدین طرفدار 
ترامپ که پورتوریکو را »جزیره ای شــناور از زباله« نامید، به قیمت باخت 

ریاست جمهوری او تمام شود.
جمع بندی:

 فعلا، در انتخاباتی که به بخت آزمایی شبیه شــده است، نظرسنجی ها و 
شــرط بندی ها و اغلب پیش بینی ها می گویند که بادها گویی به ســمت 
ترامپ می وزند و هریس نیازمند اقبال روزهای آتی است، اما در انتخاباتی 
که از یک سو دست های پنهان و آشکار مافیایی دست اندرکارند و از سوی 
دیگر شدت رقابت ها به مو بند اســت، و یک ایالت می تواند سرنوشت کل 
انتخابات را تغییر بدهد، هر روز داســتان خــود را دارد و عقل و منطق می 
گوید تا روز انتخابات و حتی تــا اعلام نتیجه ی نهایی که بــا اما و اگرهای 
فراوانی مواجه خواهد شــد، نمی توان به عدد های روی کاغذ و نظرسنجی ها 

اکتفا کرد.

یادداشت

 رئیس جمهور گفت: هیچ تفاوتی بین قوم عرب، عجم، 
کرد و بلوچ نیســت؛ با در کنار هم بــودن می توانیم به 
قدرت و وفاق ملی برسیم تا جایی که نگذاریم بیگانگان 

نگاه نامناسبی به کشور ما داشته باشند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، جلسه 
هیأت دولت پیش از ظهر روز چهارشــنبه، به ریاست 
مسعود پزشکیان تشکیل و با پیشــنهاد وزیر کشور و 
تصویب اعضــای هیات دولت منصــور بیجار به عنوان 

استاندار استان سیستان و بلوچستان انتخاب شد.
پزشــکیان در این جلســه با بیان اینکــه از ابتدای 
تشــکیل دولت چهاردهم، رســیدگی به مسایل و 

مشکلات استان سیســتان و بلوچستان از 
دغدغه های اصلی بوده اســت، گفت: پس 
از مستقر شدن اســتاندار جدید، همه باید 
در کنار یکدیگر کمک کنیم تا مشــکلات 

استان حل شود.
وی با اشــاره به ظرفیت های کــم  نظیر این 
اســتان، اظهــار کــرد: ظرفیــت ترانزیتی 

استان، کشورهای همســایه و سواحل مکران می تواند 
ظرفیت های خوبی را برای استان به وجود آورد.

رئیس جمهور حل کردن مشــکلات استان سیستان و 
بلوچستان و دستیابی به توســعه داخلی و بین المللی 

را نیازمنــد همراهی گروه هــای لازم با نگاه 
به طرح جامع اســتان دانســت و گفت: حل 
مشــکلات به وســیله طرح جامع اســتان 
امکان پذیر اســت و دولت هم با پشتیبانی ها 
و اختیــارات لازم خود را مکلــف به حل این 
مســایل می داند، زیرا ما خدمتگــزار مردم 

هستیم.
پزشکیان با اشاره به ســخنان خود در دوران تبلیغات 
انتخابات ریاست جمهوری مبنی بر اینکه باور و اعتقاد 
ما یکی بودن و پرهیز از برتریت قومی بر دیگری است، 
گفت: همان طور کــه خداوند متعــال در قرآن مجید 

َّا خَلقَْناکُــمْ مِنْ ذَکَرٍ وَ أنُثْی   می فرماید »یا أیَُّهَا النَّاسُ إنِ
 ِ وَ جَعَلنْاکُمْ شُــعُوباً وَ قَبائلَِ لتَِعارَفُوا إنَِّ أکَْرَمَکُمْ عِنْدَ اللَّهَّ
َ عَلیمٌ خَبیرٌ« هیچ کسی نسبت به دیگری  أتَقْاکُمْ إنَِّ اللَّهَّ
برتری ندارد، مگر با تقوا و این شــعار و سرلوحه کار ما 
اســت.وی با بیان اینکه یکپارچگی و اتحــاد به دور از 
دعواهای قومی و جناحی زمینه ایجــاد قدرت و وفاق 
ملی را در کشور فراهم می کند، گفت: هیچ تفاوتی بین 
قوم عرب، عجم، کرد و بلوچ نیســت، ما بــا در کنار هم 
بودن می توانیم به قدرت و وفاق ملی برســیم تا جایی 
که نگذاریم بیگانگان نگاه نامناسبی به کشور ما داشته 

باشند.

رئیس ســتاد مرکزی گرامیداشــت یوم اللَّه ۱۳ آبان 
ضمن تشــریح برنامه های یوم اللَّه ۱۳ آبان، اعلام کرد: 
شعار محوری راهپیمایی امســال »راهیان راه قدس« 

است.
 سردار محمدرضا نقدی در نشســت خبری با اصحاب 
رســانه به منظور اعــلام برنامه های ایــن روز به بیان 
شــرحی از مناســبت های تاریخی ۱۳آبان پرداخت و 
گفت: این قرن، قرن اراده ملت هاســت. مناسبت اول 
این روز تبعید امــام راحل )ره( در ســال ۴۳ به خاطر 
اعتراض به کاپیتولاســیون که تحقیر یک ملت بزرگ 
را در پی داشــت بازمی گردد. دومین مناســبت آن در 
ســال ۵۷ به خاطر اعتراض دانش آموزان نســبت به 
رژیم پهلوی بود که منجر به کشــتار جنایتکارانه ده ها 

دانش آموز شد.
وی خاطرنشــان کرد: حادثه ســوم که این روز بیشتر 
با این عنوان شــناخته می شــود، تســخیر و فتح لانه 
جاسوســی آمریکا در ســال ۵۸ توســط دانشجویان 

انقلابی پیرو خط امام است.

رئیس ستاد مرکزی گرامیداشت یوم اللَّه ۱۳ 
آبان اظهار کرد: آمریکا دوســت دارد سیزده 
آبان را تنها به این مناســبت و به عنوان مبدا 
اختلافات با ایــران بشناســد، در حالی که 
سابقه اختلاف جمهوری اســلامی با آمریکا 

به کودتای ۲۸ مرداد برمی گردد.
سردار نقدی با اشــاره به تعبیر حضرت امام 

خمینی )ره( کــه در مورد آمریکا فرمودنــد: »آمریکا 
دشمن بشریت اســت«، افزود: این تنها عبارتی نیست 
که از سر ســتیز با آمریکا گفته شده باشــد، اگر رژیم 
آمریکا نبود ۱۴۰ هزار نفــر از مردم ژاپن و جمع زیادی 
از مردم کره و گواتمالا کشــته نمی شدند و ۷۲ میلیون 
لیتر گاز ســمی و ۱۵ هزارتن بمب بر سر مردم ویتنام 

ریخته نمی شد.
وی اضافه کرد: اگــر رژیم داعش به وجــود نمی آمد، 
هزاران نفر به دســت داعش کشته نمی شدند و بیش از 

۴۳ هزار نفر در غزه کشته نداشتیم.
رئیس ستاد مرکزی گرامیداشت یوم اللَّه ۱۳ آبان اعلام 

کرد: راهپیمایی سیزده آبان امسال با عنوان 
»راهیان قدس« برگزار می شود.

ســردار نقــدی بــا اشــاره بــه جنایــات 
صهیونیســت ها در غزه، تاکید کرد: آمریکا 
شریک جنایات صهیونیســتی است، حتی 
به تعبیر حقوق دان ها ســهم آمریکا در این 
جنایت بیشــتر از خود صهیونیست هاست. 
درواقع جنایاتی که در فلسطین اشغالی انجام می شود 
نه تنها به دست آمریکا، که اساســا خود آمریکا آنها را 

انجام می دهد.
 وی با بیان اینکه تــا کنون چندین مرتبــه زاغه های 
مهمات رژیم صهیونیستی خالی شــده و آمریکا آنها را 
پرُ کرده اســت، تصریح کرد: این موارد نشان می دهد 
دانشجویان در سال ۵۸ چه کار ارزشمندی در تسخیر 
سفارت این کشــور انجام داند، خصوصا اسنادی که در 
جریان این واقعه کشف کردند سبب بیداری مردم شد.

رئیس ستاد مرکزی گرامی داشــت ۱۳ آبان افزود: به 
منظور گرامی داشــت این روز، مردم ما امســال هم به 

خیابان خواهند آمد و به دلیل شرایط این روزها امسال 
این حضور متفاوت و پررنگ تر خواهد شــد. شــرایط 
منطقه به نحوی است که حتی افرادی که قبلا چندان 
اعتقادی به این مساله نداشتند، در برابر این جنایت ها 

موضع گرفته اند.
ســردار نقدی درخصوص برنامه های روز ۱۳ آبان، 
گفــت: راهپیمایــی از ســاعت ۹ صبــح از میدان 
فلسطین به ســمت لانه جاسوســی برگزار می شود 
و در مســیر، ایســتگاه های فرهنگــی مختلفــی از 
نهادهای مردمی و دانش آموزان برپا خواهد شــد که 
با ابتکارات خود به تبیین ماهیت اســتکبار خواهند 

پرداخت.  
وی اضافه کرد: یکی از برنامه های جدید که از امســال 
پایه گذاری می شــود، یادواره فاتحان شــهید اســت 
که روز ۱۵ آبان ماه ســاعت ۱۵ برگزار خواهد شد. این 
یادواره به یاد شــهید وزوایی و ۵۰ شــهید دیگر که در 
جریان تســخیر لانه جاسوسی به شــهادت رسیدند، 

برگزار می شود.  

رئیس جمهوری

13 آبان

خریدار  معاون اجرایــی رئیس جمهور 
گفت: همزیســتی موفق، مؤثر و ســازنده 
عناصر دینی و ملی هویت ایرانی اســلامی 
در طول بیش از هزار سال گذشته، بهترین 
گواه برای ضرورت تقویت وفاق، انســجام و 

وحدت در کشور است.
 محمدجعفــر قائم پنــاه در دیــدار آقای 
بخشی زاده معاون صدا و تعدادی از مدیران 
شــبکه های مختلف رادیویی سازمان صدا 
و سیمای جمهوری اســلامی ایران با بیان 
اینکه بنده از شــنوندگان قدیمــی و پر و پا 
قرص رادیو هســتم، تصریح کرد: رادیو در 
توجه توأمان به وجوه ملــی و دینی هویت 
ایران اســلامی در مجموع عملکرد موفقی 

داشته است.
معاون اجرایی رئیس جمهور با برشــمردن 
مثال هــا و مصادیقی از آســیب های توجه 
نامتناسب به وجوه ملی و دینی هویت ایرانی 
اســلامی افزود: عناصر ملی و دینی هویت 
مردم ایران در یک همزیســتی بیش از هزار 
ساله کاملًا در هم عجین شــده و به راحتی 
قابل تفکیک از هم نیســتند و هر گاه یکی 
از این وجوه از ســوی حاکمیت یا نهادهای 
رســمی مثل رادیــو و تلویزیون بیشــتر از 
دیگری مــورد توجه قرار گرفتــه با واکنش 

منفی مردم مواجه شده است.
دکتر قائم پناه اظهار داشت: به هیچ وجه 
نباید هیــچ اقدامی کــه از آن بوی تقابل 
میان وجــوه دینی و ملی هویــت ایرانی 
اســلامی استشــمام می شــود، داشته 
باشیم و بنده به عنوان یکی از شنوندگان 
روزانه رادیو گواهــی می دهم که عملکرد 
رادیو در ایــن زمینه در مجمــوع موفق 
بــوده اســت. ایــران رنگین کمانــی از 
اقــوام، مذاهــب، زبــان و فرهنگ های 
متنوع اما مکمــل یکدیگر هســتند که 
نادیده گرفتن هر یــک از طیف های این 
رنگین کمــان باعث نفی اصل و اســاس 

رنگین کمان می شود.
سرپرست نهاد ریاست جمهوری در ادامه با 
بیان اینکه همزیستی موفق، مؤثر و سازنده 
عناصر دینی و ملی هویت ایرانی اســلامی 
در طول بیش از هزار سال گذشته، بهترین 
گواه برای ضرورت تقویت وفاق، انســجام و 
وحدت در کشــور و به خصــوص در مقطع 
فعلی اســت، گفت: دولت آقای پزشکیان با 
تدبیر رهبر معظم انقلاب اسلامی و با رأی و 
خواست مردم بر سر کار آمده و محور تلاش 
ما این اســت که با بهبود وضعیت زندگی و 
معیشــت مردم، رضایت آنهــا را از دولت و 

نظام افزایش دهیم.
دکتر قائم پناه با اشاره به تأکید رهبر معظم 
انقلاب اســلامی مبنی بر اینکــه موفقیت 
دولت، موفقیــت همه نظام اســت، افزود: 
همــه و از جمله صدا و ســیما باید به دولت 
در مســیر کمک به حل مشــکلات کشور و 
بهبود وضعیت معیشت مردم کمک کنند، 
چرا که ایــن افزایش رضایتمنــدی مردم 
اســت که باعث تقویت دلبســتگی آنها به 
نظام و انقلاب اســلامی نیز می شود. تأکید 
و تکرار بر نقاط اختلافی نه تنها مشــکلی را 
حل نمی کند، بلکه به تشدید مشکلات نیز 

می انجامد.
معــاون اجرایی رئیــس جمهور بــا بیان 
اینکــه تعــداد زیــادی از مســئولان در 
دولــت چهاردهــم از افرادی هســتند که 
ســابقه مبارزه با رژیــم پهلــوی و زندان 
رفتــن پیش از انقــلاب و حضــور در دفاع 
مقدس پــس از پیروزی انقلاب اســلامی 
را داشــته اند، تصریح کــرد: اینکه برخی از 
این افراد نیز در مقاطعی زبــان به انتقاد از 
برخی ناکارآمدی ها گشــوده باشند، گواه 

دغدغه مندی آنهاست.
دکتــر قائم پناه اظهــار داشــت: همه ما 
انقلاب، نظام، کشــور و رهبری را دوست 

داریم و رهبــر معظم انقلاب اســلامی را 
متعلق بــه ۸۰ میلیون نفــر می دانیم، در 
حالی که برخی ها سعی دارند فقط خودشان 
را پیروان و علاقمنــدان مقام معظم رهبری 
معرفی کننــد؛ این افراد ســخنان رهبری 
را متناســب با خواســته های خود تفسیر 
کرده و هزینه اقدامات خــود را پای رهبری 

می نویسند.
سرپرســت نهاد ریاست جمهوری در بخش 
پایانی ســخنان خود بر اهمیت بازگرداندن 

مرجعیت خبــری به رســانه های داخلی با 
محوریت صدا و ســیما تأکید و خاطرنشان 
کــرد: انتقــال مرجعیــت خبــری درباره 
رویدادها و تحولات کشــور به رســانه های 
معاند و بیگانه باعث آســیب وارد شــدن به 
امنیت ملی کشــور می شــود؛ رسانه های 
داخلی کشور با محوریت رســانه ملی باید 
با اطلاع رســانی به موقع، مؤثر، حرفه ای و 
صحیح مرجعیت خبری را به داخل کشــور 

بازگردانند.

پزشکیان: کنار هم می توانیم به قدرت و وفاق ملی برسیم

سردار نقدی: شعار محوری راهپیمایی ۱۳ آبان امسال »راهیان قدس« است

خریدار   معــاون اول رئیس جمهور گفت: 
اصل قوانیــن تدوین شــده در برنامه هفتم 
توســعه لازم الاجرا و مبنای حرکت کشور 
اســت که البته به دلیل برخی از شــرایط، 
رها کردن بــازار امکان پذیر نیســت و باید 
جلوی سوءاستفاده های دشمنان در عرصه 

اقتصادی را بگیریم.
به گزارش پایــگاه اطلاع رســانی معاون 
اول رئیس جمهــور، محمدرضا عارف در 
جلسه ســتاد تنظیم بازار با تأکید بر اینکه 
تنظیم بازار در هر بخش به عهده دستگاه 
ذیربط است و با اقتدار از اختیار خود برای 
تصویــب و اجرا کردن مصوبات اســتفاده 
کنند، تصریــح کرد: باید بــا دادن میدان 
و اختیــار، مدیران دســتگاه هــا بتوانند 
شــجاعانه مصوبات و تصمیمــات خود را 
اجرایی کنند و باید تصمیمات در ســطح 
کلان، موارد خاص و فراقانونــی نیازمند 
به مصوبه سران قوا، پشــتیبانی و حمایت 
هــای لازم، هماهنگــی بین دســتگاهی 
و برخی مشــکلات دســتگاه ها در تنظیم 
بازار در ســتاد تنظیم بــازار دولت مطرح 

شود.
وی افــزود: از زمــان آغاز بــه کار دولت 
چهاردهــم همگرایی بســیار خوبی بین 
سران قوا ایجاد شده اســت که در صورت 
ارائه تصمیمات در مــوارد خاص با دولت 
همراهی هــای لازم را به عمــل خواهند 

آورد.

معاون اول رئیس جمهــور تأکید کرد: اصل 
قوانین تدوین شــده در برنامه هفتم توسعه 
لازم الاجرا و مبنای حرکت کشور است که 
البته به دلیل برخی از شــرایط، رها کردن 
بازار امــکان پذیر نیســت و بایــد جلوی 
سوءاســتفاده هــای دشــمنان در عرصه 

اقتصادی را بگیریم.
عارف بــر ضــرورت هماهنگــی و ارتباط 
نزدیک با دســتگاه های نظارتــی از جمله 

دیوان عدالت اداری و ســازمان بازرســی 
کل کشــور تأکید کرد و گفت: باید جلسات 
مشترک دولت با دســتگاه های نظارتی به 
صورت منظم تشــکیل و یا در صورت مورد 
نیاز در جلسات تصمیم گیری دولت حضور 
داشته باشــند. چرا که این دستگاه ها بخش 
مهمی از اجرای قوانین در کشــور هستند و 
در کنار آن نیز می تــوان با ارتباط نزدیک از 
نیروهای دســتگاه های نظارتی بر اســاس 

یک هدف و مســئولیت و تقسیم کار به جلو 
برویم.

وی خاطرنشان کرد: در برنامه هفتم توسعه 
مصادیــق کالاهای مشــمول یارانه ارزی و 
ریالی و همچنین مصادیق کالاها و خدمات 
انحصاری و دولتی به همــراه مراجع قیمت 
گذاری مشخص شده است که البته ضرورت 
دارد ستاد تنظیم بازار و دبیرخانه این ستاد 
در وزارت صمت قیمت گذاری، تنظیم گری 

و بویژه نظارت بر بازار را در دســتور کار خود 
قرار دهند.

در جلســه ســتاد تنظیم بازار به ریاســت 
معــاون اول رئیس جمهــور مقــرر شــد، 
دبیرخانــه تنظیم بــازار در وزارت صمت با 
حضــور معاونین و قائم مقام هــای وزراء به 
صورت هفتگی و منظم تشکیل جلسه دهد 
و موارد مرتبــط با تنظیم بــازار و در حدود 
اختیــارات وزارتخانه هــا اجرایی و مصوب 
شــود و در موارد خــاص و کلان به ســتاد 
تنظیم بازار برای تصمیم گیری ارائه شــود 
و و وزیر صمت گزارش های این جلســات را 
به صورت منظم به ستاد تنظیم بازار ارسال 

کند.
همچنین در ادامه این جلســه که وزرای 
کشــور، دادگســتری، تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، جهاد کشــاورزی، فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی، صنعت، معدن وتجارت، نفت، 
راه و شهرســازی و ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات، دبیر هیــأت دولــت، معاون 
اجرایــی رئیس جمهور، رئیس ســازمان 
برنامــه و بودجــه، ســخنگوی دولــت و 
مســئولان دســتگاه های ذیربط حضور 
داشتند، اعضاء به تشریح نظرات و دیدگاه 
های خــود درباره روند کار ســتاد تنظیم 
بازار با توجه به الزامات قوانین بالادســتی 
از جملــه قانــون برنامــه هفتم توســعه 

پرداختند.
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مدیر طرح واردات خودرو:
وهای وارداتی شنبه  نتایج قرعه کشی خودر

اعلام می شود
مدیر طرح واردات خــودرو گفت: از ۷۸ هزار نفری که حســاب خود را 
برای خرید خودروی وارداتی وکالتی کردند ۷۳ هزار نفر ثبت نام قطعی 

شدند. امروز نیز قرعه کشی انجام و نتایج شنبه اعلام می شود.
مهدی ضیغمی درباره آخرین وضعیت عرضــه خودروهای وارداتی در 
ســامانه یکپارچه اظهار کرد: امروز قرعه کشی طرح عرضه خودروهای 
وارداتی در سامانه یکپارچه انجام می شود و نتایج نیز روز شنبه ۱۲ آبان 

ماه اعلام خواهد شد.
وی درباره تعداد ثبت نــام کنندگان افزود: از مجمــوع ۷۸ هزار نفر که 
حساب خود را وکالتی و ۵۰۰ میلیون تومان مسدود کردند ۷۳ هزار نفر 

به صورت قطعی ثبت نام کردند.
مدیر طرح واردات خودروی وزارت صمت گفت: بنابراین قرعه کشــی 

بین این ۷۳ هزار نفر انجام می شود.
گفتنی اســت، فروش خودروهای وارداتی از روز چهارشنبه ۲ آبان ماه 
آغاز شد و ۷ آبان به پایان رســید. از دیروز نیز نامه آزادسازی پول های 
مسدود شــده برای بانک ها رفته اســت و باید تا آخر امروز حساب های 

بلوکه شده آزاد شود.
در این مرحله از فروش، ۶ هزار خودرو عرضه خواهد شد که بنا بر اذعان 
مسئولان ســامانه یکپارچه، خودروهای وارداتی همگی وارد گمرکات 
کشور شده و به ســرعت قابل ترخیص خواهند بود و در بازه ای کوتاه به 

مشتریان تحویل خواهد شد.

 بازار هیجانی است
انتقال سرمایه به بازار ارز اشتباه است

عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان این که ما در روزهای گذشــته در اکثر 
بازارهای جهان شــاهد رکود و یا حرکت نزولی شــاخص ها بودیم، در 
نتیجه نباید با توجه به مولفه های بنیادین اقتصاد و همچنین شــاخص 
بازارهای دیگر قیمت دلار این چنین افزایش داشته باشد، معتقد است 
که نوســانات ارزی اخیر دلیلی بجــز موج هیجانی نــدارد. وی انتقال 
سرمایه از بازارهای دیگر به بازار ارز را اشتباهی بزرگ و زیان بار از سوی 

مردم خواند.
امید ماهرانی، عضو کمیسیون توسعه صادرات غیر نفتی اتاق بازرگانی 
ایران با تاکید بر اینکه با توجه به  تنش ها و اتفاقات منطقه ای هفته های 
گذشــته، شــاهد هیجانات خرید و التهاب در بــازار ارز بودیم گفت: 
تنش های اخیر باعث شــده قیمت دلار دچار نوسان شود که امیدواریم 
تنش دیگری در منطقه رخ ندهد تا شاهد بازگشــت ثبات و آرامش به 

بازار ارز باشیم. 

وی انتقال سرمایه از بازارهای دیگر به بازار ارز را اشتباهی بزرگ و زیان 
بار از سوی مردم خواند و گفت: تجربه دو سال اخیر از نوسانات قیمت ارز 
نشان داده، بازار ارز، بازار مناسبی برای سرمایه گذاری نیست و به هیچ 
عنوان نباید چنین بازاری را به مردم پیشنهاد کرد. متاسفانه دلالان هم 
از این مورد سوءاســتفاده می کنند و با به راه انداختن موج هیجانی در 

بازار به فکر کسب سود از ناآگاهی مردم هستند. 
این فعــال اقتصادی ادامــه داد: برخی از همکاران مــن نیز چندی 
پیش با بــالا رفتن قیمــت ارز کمی نگران شــدند، اما بــا توجه به 
اتفاقات قبلــی و مدیریت و کنترل بــازار، معتقدند بــازار دوباره به 
حالت قبل باز خواهد گشــت و موج هیجانی ارز بیش از یکی دو هفته 
به طول نمی انجامد. البته همه چیز بســتگی به این دارد که شــاهد 

تنش جدیدی نباشیم. 
ماهرانی، دلایل نوســانات ارز را کاملا غیر اقتصادی و مقطعی خواند و 
گفت: ما در روزهای گذشــته در اکثر بازارهای جهان شــاهد رکود و یا 
حرکت نزولی شــاخص ها بودیم، در نتیجه نباید با توجه به مولفه های 
بنیادین اقتصاد و همچنین شــاخص بازارهای دیگــر قیمت دلار این 
چنین افزایش داشته باشد و همین موضوع نشــان می دهد همه چیز 

هیجانی است.

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:
نشان دار کردن مالیات بهترین مشوق برای 

پرداخت مالیات
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی با تاکید بر تاثیر 
مثبت اجرای طرح نشــان دار کردن مالیات، گفــت: از پروژه هایی که 
توسط ســازمان برنامه و امور مالیاتی در طرح نشــان دار کردن مالیات 
معرفی شده بود، اســتقبال خوبی صورت گرفته است به طوری که در 

اصفهان با سقف عدد تعیین شده مواجه شدیم. 
طرح نشان دار کردن مالیات در پیشــبرد اهداف مالیاتی بسیار اثرگذار 

است.
دکتر مهدی طغیانی با اشــاره به تاثیر اجرای طرح »نشــان دار کردن 
مالیات« در تشــویق مردم به پرداخت مالیات، اظهار داشت: به نظر من 
این طرح در پیشــبرد اهداف مالیاتی بســیار اثرگذار می باشد؛ چراکه 
اگر برای مودیان مالیاتی شــفاف باشــد که این مالیات در کجا و در چه 
پروژه ای هزینه می شــود، قطعا برای پرداخت مالیات تشویق خواهند 

شد. 
طغیانی نماینده مردم اصفهان در مجلس شــورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه کاری که دولت از سال گذشــته برای پرداخت مالیات آغاز کرده 
اثرگذار هم بوده اســت، گفت: از پروژه هایی که توسط سازمان برنامه و 
امور مالیاتی در طرح نشان دار کردن مالیات معرفی شده بود، استقبال 
خوبی صورت گرفته اســت به طوری که در اصفهان با سقف عدد تعیین 
شده مواجه شــدیم. طرح نشــان دار کردن مالیات در پیشبرد اهداف 

مالیاتی بسیار اثرگذار است.
وی افزود: به امور مالیاتی استان و سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
اصفهان، عددی ابلاغ شــده بود که به دلیل اســتقبال مودیان مالیاتی 

درخواست و تقاضا بیش از آن عدد بود. 
عضــو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اســلامی با اشــاره به 
تاثیر اجرای این طرح در توســعه زیرســاخت های مناطــق محروم و 
محرومیت زدایی از چهره این اســتان ها، بیان داشــت: پیشنهاد ما این 
است در طرح »نشــان دار کردن مالیات ها«، علاوه بر اینکه پروژه هایی 
در سطح کشور مشخص می شود و اســتان هایی که استقبال بیشتری 
دارند، مودیان این امکان را داشــته باشــند که بالاتر از سقف مشخص 

پرداخت کنند. 
طغیانی افزود: لیست پروژه ها برای کل اســتان است و پروژه های نیمه 
کاره بسیاری از ســطح کشــور خصوصا مناطق محروم مشخص شده 
اســت که می تواند به توسعه زیرســاخت های مناطق محروم و تکمیل 
پروژه های نیمه کاره بهداشــتی، آموزشی و ورزشــی که مردم منتظر 

تکمیل و استفاده از آن ها هستند، کمک کنند.

بازار

خریدار  یک کارشــناس اقتصادی معتقد 
اســت لایحه بودجه پیشــنهادی ۱۴۰۴ 
تفاوتی با بودجه های دولت سیزدهم ندارد 
و با توجه به کســری بودجه بسیار بالای این 
لایحه، رشد اقتصادی ســال آینده دو تا سه 

درصد و نرخ تورم هم ۴۵ درصد خواهد شد.
مهمترین ویژگی بودجــه ۱۴۰۴ یکپارچه 
شــدن همه بخش های بودجه ای است. در 
سنوات گذشته بخشی از تبصره ها و جداول 
بودجه ای چون تبصره مربوط به هدفمندی 
یارانه ها از ذیل بودجه عمومی خارج شــده 
بودند که ایــن مهم در لایحه پیشــنهادی 
مرتفع شــده و اکنون یک لایحه یکپارچه 

تحویل مجلس داده شده است.
با این همه به نظر می رســد که این تحول از 
نظر تعدادی از صاحب نظران کافی نبوده و 
از نظر آنها با وجود تغییــر دولت و روی کار 
آمدن مسعود پزشکیان هنوز رویکرد حاکم 
بر نظام تصمیم گیری و به خصوص دستگاه 

اجرایی، رویکرد دولت رییسی است.
محمد تقی فیاضــی، کارشــناس اقتصاد 
کلان، در گفتگو با خبرآنلاین چشــم انداز 
بودجــه پیشــنهادی ۱۴۰۴ را نگــران 
کننــده خواند و تصریح کــرد: »این بودجه 
کــه می توانیــم آن را اولین آزمــون دولت 
چهاردهم بخوانیم، درواقع چیزی نیســت 
جز تداوم بودجه ریزی در دولت گذشــته. 
یعنی به طــور خاص اگــر صحبتهای آقای 
دکتر پزشــکیان را مبنا قرار دهیم، ایشان 
تاکید کرده بــود باید مصارف مــا به اندازه 
درآمدهایمان باشــد. اما بودجه ای که روانه 
مجلس شده کســری بودجه  زیادی، حتی 
بیــش از کســری بودجــه ۱۴۰۳ را در پی 

خواهد داشت.«
این منتقــد اقتصادی ضمن اشــاره به این 
نکته کــه به هــر روی لایحه امســال، یک 
لایحه بودجه یکپارچه اســت، تصریح کرد: 
»با این همه به لحاظ ماهــوی میان لایحه 
پیشــنهادی ۱۴۰۴ با بودجه ۱۴۰۳، تغییر 
چندانی مشاهده نمی شــود. به زبان دیگر 
نویســندگان ایــن لایحه بودجــه همان 
نویســندگان بودجه ۱۴۰۳ در ســازمان 
برنامه و بودجه بودند. این مهم چنان لایحه 
پیشنهادی را مشــابه بودجه امسال نوشته 
که گویی در کشــور هیچ تغییــر مهمی در 

ساختار اجرایی به وجود نیامده است.«
این نکته را کارشناسان دیگری هم به کرات 
در یک ماه گذشــته مطرح کردند. در واقع 
برخی از منتقدان دولت پزشکیان باور دارند 
که دولت او با پاهای دولت رییسی رو به جلو 
می رود. این در حالی اســت که دولتمردان 
تحت عنوان »وفاق ملــی« از این همکاری 

»فراجناحی« حمایت می کنند.
وی با اشــاره به بخش مالیاتهــای بودجه 
داد:  هشــدار   ،۱۴۰۴ پیشــنهادی 
»درآمدهــای مالیاتی ۴۰ درصــد افزایش 
یافتنــد ولی به نظر نمی رســد ایــن منابع 

قرار باشــد از دانه درشــت ها یا بخش های 
غیررسمی که زیر چتر مالیاتی قرار گرفتند، 
تامین شود. با وجود تورم فعلی در واقع این 
افزایش منابع مالیاتی با فشــار بیشــتر به 
مردم و قدرت خرید جامعه به دست خواهد 
آمد که خود به خود بر روند کاهنده تضعیف 
قدرت خریــد تاثیری دو چنــدان خواهد 

گذاشت.«
فیاضی دربــاره کاهش میزان وابســتگی 
به نفت خاطرنشــان ســاخت: »البته روی 
کاغذ این وابســتگی ۴۴ درصد اســت اما 
اگر تعمق بیشــتری کنیــم، می بینیم این 
وابســتگی بیش از ۵۰ درصد است. به طور 
مثال فروش شــرکتها یا امــوال دولتی هم 
سرشــتی نفتی دارند. زیرا دولت این منابع 
را از راه درآمدهــای مالیاتی که تهیه نکرده 
اســت و درواقع اینها نفتهای فروخته شده 
در سالهای گذشته هستند که دولت وقتی 
دچار تنگدســتی شــده، قصد خرج آنها را 

کرده است.«

رشد اقتصادی دو درصدی و تورم 
4۵ درصدی

کارشــناس اقتصاد کلان با اشاره به افزایش 
۲۰ درصدی حقوق کارمندان و مســتمری 
بازنشستگان عنوان کرد: »واقعیت این است 
که جامعه در پنج ســال گذشته زیر فشاری 
سخت و فزاینده قرار داشته است. به ویژه که 
با وجود تورم بیش از ۴۵ درصد، دســتمزد 
طبقه کارگر و حقــوق کارمندان حدود ۲۰ 
درصد بالا رفته اســت. این را بایــد در کنار 
مالیات بر ارزش افزوده ۱۰ درصدی ببینیم 
که خود به خود موجب تضعیف قدرت خرید 
جامعه می شــود و همچنین مالیاتی که بر 
حقوق کارکنان بســته شــده است. گرچه 
این معافیت مالیاتی دوبرابر شده ولی نباید 
تصور کنیم که این اقدام تاثیری بیش از دو 

یا سه درصد داشته باشد. متاسفانه در زمینه 
رفتار بــا مزدبگیران به نظر نمی رســد چیز 
زیادی نسبت به دولت سیزدهم تغییر کرده 

باشد.«
کارشــناس بودجه ریزی اقتصادی با اشاره 
با اظهــارات حمید پورمحمــدی، رییس 
ســازمان برنامه کــه پیش بینــی تورم ۳۰ 
درصدی بــرای ۱۴۰۴ را کــرده بود، گفت: 
»با این لایحه ای که اشــاره شده بعید است 
تورم فزاینده و تضعیــف دو چندان قدرت 
خرید رخ ندهد. هر افزایش تورم به ســرعت 
موجب کاهش قدرت خرید اکثریت جامعه 

می شود.«
روز گذشــته پورمحمدی، رییس سازمان 
برنامــه در گفتگو بــا خبرگــزاری فارس 
مدعی شــد بر مبنای مــدل ارائه شــده، 
اگر بودجه ســال ۱۴۰۴ بــه همین منوال 
اجرایی شــود،رقمی بالغ بر ۴.۴ درصد رشد 
اقتصــادی پیش بینی می شــود. در زمینه 
پیش بینی نرخ تورم در لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۴ باید بگویم در مورد تورم، اســتمرار 
وضع موجود حدود ۳۳ درصد بوده و اما اگر 
بودجه سال ۱۴۰۴ به شــیوه ای که تدوین 
شده اجرایی شود، رشد تورم حدود ۳ واحد 

درصد کاهش خواهد یافت.
فیاضی درباره بخــش مربوط به هدفمندی 
یارانه هــای گفــت: »آنچه که بــه وضوح 
مشاهده می شود این است که از نظر اسمی 
همه چیز مانند بودجه ۱۴۰۳ است. هر چند 
به طور واقعی تورم از ارزش واقعی و حقیقی 

آن کاسته است.«
او ادامــه داد: »در بودجه  عمرانــی نیز که 
معادل ۱۰ درصــد منابع عمومــی دولت 
اســت، من بعید می دانم تمــام منابع بیش 
از ۵۰۰ هزار میلیارد تومان تامین شــود. در 
عمل بعید اســت بیش از ۳۰۰ هزار میلیارد 
تومان آن اختصاص یابــد. در زمینه فروش 

اوراق فرضه کــه نوعی آینده فروشــی هم 
هســت، رویه دولت ســیزدهم ادامه یافته 
اســت.«فیاضی در تحلیل کســری بودجه 
لایحه پیشــنهادی تاکید کــرد: »فقط در 
یک فقــره هدفمندی یارانه هــا ۲۵ درصد 
منابع که معادل ۲۰۰ هــزار میلیارد تومان 
می شــود، محقــق نخواهد شــد. در حوزه 
فروش نفت و با سهم صندوق توسعه ملی و 
همچنین تقویت بنیه دفاعی روی هم رفته 
۲۶۴۸ هزار میلیارد تومان منابع پیش بینی 
شده اســت.به نظر می رســد بیش از نیمی 
از آن محقق نخواهد شــد. در بخش حقوق 
گمرکی پیش بینی من این اســت که مانند 
امســال حدود ۶۰ هزار میلیــارد تومان آن 
در عمل ممکن شــود. البتــه در این بخش 
همه چیز وابســته به واردات خودرو است و 
اگر امکان واردات خودرو نباشــد این بخش 
ظرفیت عدم تحقــق ۱۵۰هــزار میلیارد 

تومانی دارد.«
فیاضی با اشاره به اینکه در حوزه تقویت بنیه 
دفاعی و طرح های خاص از آنجایی که خود 
آنها نفت می فروشــندَ، باید عدم تحقق آنها 
از کســری بودجه کاسته شــود و ادامه داد: 
»به این ترتیب بالغ بــر ۱۶۰۰ هزار میلیارد 
تومان کسری روی کاغذ اســت. این میان 
دولت بــه مدیریت مصارف دســت می زند 
و احتمــالا ۲۶۰ هــزار میلیــارد تومان در 
بودجه عمرانی صرفه جویــی خواهد کرد تا 
بنیه دفاعی و طرحهای خــاص را اگر کنار 
بگذاریم چون آنها خودشان باید نفت شان 

را بفروشند.«
وی افــزود: »در هزینه هــا تــا ۱۰ درصد 
صرفه جویی خواهد شــد. با این وصف و در 
خوش بینانه ترین حالت باز هم رقم کسری 
بودجه ســال آینده بین ۹۰۰ تــا هزار هزار 
میلیارد تومان خواهد بود. این آن بخشی از 
کسری بودجه اســت که دیگر برای کاهش 

آن کاری نمی توانــد بکند و بــه طوری که 
سالهاست مشــاهده می کنیم با استفاده از 

منابع بانکی تامین می شود.«
فیاضی در رابطه با اقدامات احتمالی دولت 
هشــدار داد: »اگر در زمینه مقابله با کسری 
هم دولت چهاردهم مانند دولت گذشــته 
عمل کنــد، بایــد منتظر عــدم تخصیص 
بخشــی از منابع و انتقال آنها به سال آینده 
باشــیم. هزینه هایی که باید برای پرستاران 
یا یکســان ســازی حقوق بازنشستگان و یا 
حتی تقویت بنیه دفاعــی اختصاص یابد را 
اگر به ســالهای آینده موکول کنند، تبدیل 
به »کســری بودجه مزمن« می شــوند. در 
ادبیات اقتصــادی کســری بودجه مزمن، 
موتور محرک انــواع جهش هــای تورمی 

است.«
این کارشــناس اقتصادی بــا احتمال عدم 
تخصیص بخشــی از منابع، کسری بودجه 
۵۰۰ هزار میلیارد تومانی کــه برای تامین 
آن از منابع شــبکه بانکی استفاده می شود، 

را قطعی دانست.
او در مقابل پرسشی از وضعیت شاخص های 
کلان با توجه بــه این بودجه پیشــنهادی 
پاســخ داد: »این باید پیش فرض ما باشــد 
کــه اقتصادی با تــورم دو رقمــی هرگز به 
رشــد اقتصادی ۸ درصد نخواهد رســید. 
پس هدفگــذاری برنامه هفتــم را فعلا باید 
به فراموشی بســپاریم؛ لااقل تا زمانی که از 
نظر کیفی حکمرانی کشورمان دچار تحول 
اساسی نشود. با توجه به این لایحه، در سال 
آینده رشد اقتصادی دو تا سه درصد خواهد 
بود. گرچه رییس سازمان برنامه پیش بینی 
تــورم ۳۰ درصدی برای ســال آینده کرده 
ولی من تورم سال آینده را حدود ۴۵ درصد 

پیش بینی می کنم.«
وی در توضیــح برآورد تــورم ۴۵ درصدی 
برای ســال ۱۴۰۴ گفت: »نوع بودجه ریزی 
کشــور تفــاوت چندانی با دولت گذشــته 
ندارد و همچنان کســری بودجــه بزرگی 
خواهیم داشــت. در کنار آن فشــار نرخ ارز 
که هم اکنون هم افزایشــی شــده به سطح 
عمومی قیمتها وارد می شــود. در کنار آن 
به نظر می رسد دولت در پی افزایش قیمت 
حامل های انرژی است که این نیز اثر مهمی 
از نظر روانی بر قیمتها خواهد گذاشــت. به 
این ترتیب از نظر من زمینه کاهش یا حفظ 

نرخ تورم فعلی از بین رفته است.«
رحیم زارع ســخنگوی کمیســیون تلفیق 
هم در این رابطه گفــت: مباحثی هم درباره 
شاخص های اقتصادی مانند تورم، کسری 
تراز تجاری، صادرات ســال آینده، محدود 
کردن واردات و همچنین نــرخ ارز مطرح و 
پیش بینی شــد برای تامین کالای اساسی، 
۱۵ میلیــارد دلار ارز ترجیحی تعلق گیرد. 
همچنین نرخ تورم در لایحه بودجه ســال 
آتی، ۲۸.۳ درصد برآورد شده که نسبت به 

سال گذشته کمتر است.

بریکس و کاهش اثرگذاری یک جانبه گرایی اقتصاد آمریکا
خریدار  به اذعان کارشناســان اقتصــادی بریکس در 
حال گسترش است و عضویت ایران در بریکس می تواند 
مسیر تجارت ایران در حوزه اقلامی غیر از خام فروشی را 

هموار کند.
»بریکس«، ســازمانی که ابتدا در سال ۲۰۰۶ با تأسیس 
از سوی برزیل، روســیه، هند و چین به عنوان »بریک« 
نامگذاری شــد اما بعد از پیوســتن آفریقای جنوبی در 
سال ۲۰۱۱ به این ســازمان نام آن به »بریکس« تغییر 
پیدا کرد، حال تبدیل به یکی از مهره های مهم در اقتصاد 
جهانی شده اســت. آنطور که الکســاندر پانکین، معاون 
وزیر خارجه روســیه اعلام کرده بریکــس ۳۵ درصد از 
تولید ناخالص داخلی جهانی را تشکیل می دهد در حالی 
که کشــورهای گروه هفت )متشــکل از آمریکا، کانادا، 
فرانسه، آلمان، ایتالیا، ژاپن و بریتانیا( میزان ۳۰ درصد از 

تولید ناخالص داخلی جهانی را دارند.
ایران نیز از تابســتان پارسال عضو این ســازمان شد؛ به 
اعتقاد کارشناسان عضویت در بریکس یک گام مهم برای 
در هم تنیدن روابط اقتصادی ایران با قدرت های نوظهور 
عضو بریکــس به ویژه چین، هند و روســیه محســوب 
می شــود. پذیرفتن عضویت ایران در پیمان بریکس به 
این معنا اســت که به رغم اینکه جمهوری اسلامی ایران 
در تحریم های ایالات متحده آمریکا قــرار دارد اما برای 
تکمیل پازل چند جانبه گرایی در دنیا یک اقتصاد کاملًا 
آماده و مستعد اســت، بنابراین اعضای بریکس ترجیح 
دادنــد که ایــران هم در ایــن فعل که موجــب کاهش 
اثرگذاری یک جانبه گرایی اقتصاد آمریکا خواهد شــد به 

آنها بپیوندد.
حدود ۳۰ درصد وسعت ســرزمین های جهان و حدود 
۴۰ درصد جمعیــت جهان متعلق به کشــورهای عضو 
بریکس اســت. همچنیــن اعضای بریکس بــا یکدیگر 
بیش از ۲۵ درصــد نفــت جهانی و ۵۰ درصد ســنگ 
آهن جهان را تولیــد می کنند. بنابرایــن ورود ایران در 
این پیمان زمینه را بــرای افزایش تجــارت، صادرات و 
واردات و جذب ســرمایه گذاری خارجــی آماده خواهد 
کرد. تضمین هماهنگی و تطبیق بوروکراســی داخلی با 
نهادهای بریکــس در زمینه هایی مانند گمرک، تعرفه ها 
و مقررات ســرمایه گــذاری نیز به زمان و بررســی های 
کارشناسی پیچیده ای نیاز دارد. اما برنامه های مربوط به 

تکمیل کریدورها و بنادر استراتژیک ایران مانند چابهار 
و کریدور شــمال-جنوب که هم روســیه هم هند عضو 
آن هســتند، می تواند به داخل برنامه های ژئوپلیتیکی و 

ژئواکونومیکی بریکس منتقل شود.

سهم اقتصادی بریکس از گروه هفت بالاتر است 
ســید حمید حســینی عضو اتاق بازرگانــی ایران یکی 
از ضعف های غرب آســیا را نبود پیمان هــای اقتصادی 
قابل توجه دانســت و گفت: در ســایر مناطق دنیا انواع 
پیمان های اقتصادی، سیاســی و امنیتی وجود دارد و در 
این منطقه فقط در حال حاضر پیمان اکو وجود دارد که 

بیشتر فرهنگی است. 
ســازمان کنفرانس اســلامی هم وجود دارد که بیشتر 

مربوط به کشورهای عربی می شود.
وی با اشــاره به پیوســتن ایران در دو ســال گذشته به 
ســازمان های مهم چندجانبه اظهار کرد: سال گذشته 
عضو سازمان شانگهای شدیم که این سازمان یک پیمان 
سیاسی و امنیتی اســت و جنبه های اقتصادی آن کمتر 
است. در ســال جاری هم به صورت رسمی عضو بریکس 
شــدیم که محوریت آن کاملًا مباحث اقتصادی اســت؛ 
کشورهای عضو بریکس بانک دارند و دارای برنامه برای 

ایجاد یک پول جایگزین به جای دلار هستند.
عضو اتاق بازرگانی ایران با اشاره به ابزارهای مالی بریکس 
گفت و عنوان کرد: طراحی این بخش اهمیت زیادی دارد 
و در این راستا رئیس جمهور روســیه در حال راه اندازی 
یک سیستم مالی است تا نیازی به سوئیفت نداشته باشد 
زیرا بســیاری از ابزارهای بانکی و مالی دنیا سیاسی شده 
و به راحتی توسط دیگران مورد سوءاستفاده قرار گرفته 

است.
وی با تصریح بر اینکه ســهم اقتصــادی بریکس از گروه 
هفت بالاتر است، بیان کرد: ســهم اقتصادی گروه هفت 
حدود ۲۷ درصد است اما کشورهای عضو بریکس سهم 

بیشتری در اقتصاد دارند.
حســینی با بیان اینکه بریکس در حال گسترش است، 
گفت: بریکس بــه جز پنج عضو اصلی خود چند کشــور 
دیگر را هــم به عضویــت پذیرفته که موجب می شــود 
جمعیت این گــروه افزایش پیدا کنــد و در حال حاضر 
۴۰ درصــد از جمعیــت دنیــا را کشــورهای عضو این 

ســازمان دارند. همچنین ســهم آن از اقتصاد هم رشد 
قابل توجهی داشته اســت.وی اظهار کرد: هم ایران و هم 
روسیه درگیر مباحث تحریم شــده اند و همچنین چین 
هم نگران اســت در آینده دچار همین وضعیت شود زیرا 
رقابت ها و درگیری ها در آینده شــدت خواهد یافت. در 
چنین شرایطی کشــورهای عضو بریکس به دنبال ساز و 
کارهای مالی مجزا از سیســتم موجود در جهان هستند 
و در این راستا یک بانک تأســیس کردند که پنج کشور 
اصلی پایه گذار بریکس، هر کدام از ده میلیارد دلار در آن 

سرمایه گذاری کرده اند.

بریکس، نظم جهانیِ تحت سلطه آمریکا را به 
چالش می کشد

سعید اشتیاقی عضو هیئت مدیره اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و چین نیــز در این ارتباط می گویــد: هدف اصلی 
تشکیل گروه بریکس، فراهم کردن بستری بود تا اعضای 
آن نظم جهانیِ تحت ســلطه آمریکا و دولت های غربی را 
به چالش کشیده و برای یکجانبه گرایی سنتی که وجود 
داشت چالش ایجاد کنند. ایران یک کشور تحریمی است 
از این رو هرگونه توافقی که بتواند فشار تحریم را از روی 
ایران کم کند برای تجــارت ما مفید خواهــد بود؛ البته 
بریکس هرگونه توافقی هم نیســت چون کشورهایی که 
عضو بریکس هســتند از جمله چین و هند بــا ما قرابت 
دارند و ۵۰ درصد جمعیت جهان را تشــکیل می دهند. 
بنابراین ما باید به نحو احســن از این فرصت اســتفاده 

کنیم.
اشتیاقی با بیان اینکه قرار نیست ما تا ابد تحریم بمانیم، 
تصریــح می کند: هدف مــا از عضویــت در بریکس این 
است که از ظرفیت کشــورهای عضو استفاده کنیم چون 
کشورهای عضو این گروه اقتصاد بزرگ و جمعیت بالایی 
دارند و اگر بتوانیم از این ظرفیت اســتفاده کنیم مسلماً 
برای اقتصاد ما مفید خواهد بود زیــرا بخش عمده ای از 
اقتصاد ایران متکی به نفت است و معتقدم عضویت ما در 
بریکس می تواند مسیر تجارت ایران در حوزه اقلامی غیر 

از خام فروشی را هموار کند.
گفتنی است، بزرگترین دستاوردهای بریکس در حوزه 
دارایی است که شامل توافق اعضای این سازمان بر ایجاد 
صندوقی ۱۰۰ میلیارد دلاری از ذخایر ارز خارجی برای 

آنکه در وضعیت های اضطراری بتوانند از آن اســتقراض 
کنند، می شود.

همچنین کشــورهای بریکــس از اوایل ســال ۲۰۱۹ 
فعالیت خود را برای ایجاد یک سیســتم پرداخت جدید، 
آغاز کردند و در روزهای اخیر، به طور رســمی از نســخه 
جدید آزمایشــی سیســتم پرداخت خود با نام بریکس 
پی رونمایی کردند و در جریــان برگزاری مجمع تجاری 
بریکس که در مســکو برگزار شــد نیز شرکت کنندگان 
توانستند نسخه آزمایشــی این سیستم جدید را امتحان 
کنند. این سیســتم پرداخت جدید به کشورهای عضو 
بریکس این امــکان را می دهد تا از پول هــای ملی خود 
در معاملات بین المللی اســتفاده کنند، یا به بیان دیگر، 
بریکس پی نیاز بــه مبادله پول های ملــی از طریق دلار 
آمریکا را حــذف می کند که این امــر می تواند به تقویت 
روابط اقتصــادی و تجاری بین کشــورهای عضو کمک 

کند.
از سویی دیگر طبق گزارشی که بلومبرگ منتشر کرده، 
یک دستاورد دیگر این سازمان تأسیس بانک موسوم به 
بانک توسعه جهانی به تاسی از بانک جهانی است؛ بانکی 
که از زمان تأسیس شدن در سال ۲۰۱۵ تاکنون نزدیک 
به ۳۳ میلیارد دلار وام را عمدتاً به جهت پروژه های حمل 
و نقل، آب و زیرساخت های دیگر تصویب کرده است. در 
این راستا آفریقای جنوبی در ســال ۲۰۲۰ یک میلیارد 
دلار به منظور مقابله با همه گیری کووید -۱۹ استقراض 
کرد. این در حالی است که در مقام مقایسه بانک جهانی 
در سال مالی ۲۰۲۳، ۷۲.۸ میلیارد دلار را به کشورهای 

شریک متعهد شد.



مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران:
 شبکه گاز کشور با وجود افزایش مصرف 

پایدار است
 مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران گفت: شــبکه گاز کشــور با وجود 
افزایش مصرف در شــرایط پایــداری خوبی است.»ســعید توکلی« 
در نشســت خبری افزود: میزان گاز تحویلی به شــبکه نسبت به سال 

گذشته بسیار قابل توجه است و مصارف را پوشش می دهد.
وی با بیان اینکه مصارف گاز در دو بخش صورت مــی گیرد، ادامه داد: 
بخش نخســت؛ خانگی، تجاری، صنایع جز، حمل و نقل و کشــاورزی 
اســت که تامین گاز این بخش اولویت اصلی و خط قرمز اســت و همه 

تلاش برای تامین پایدار گاز این بخش است.
معاون وزیر نفت خاطرنشــان کرد: این بخش حــدود ۸۵ درصد از کل 

مصرف را تشکیل می دهد که بالاترین میزان مصرف است.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز گفت: بر اســاس پیش بینی های سازمان 
هواشناسی، نزدیک به چهار درجه دمای هوا ســردتر می شود و میزان 

مصرف گاز نیز ۱۰۰ میلیون متر مکعب افزایش می یابد.
توکلی توضیح داد: امسال یک سال استثنایی خواهد بود، زیرا نخستین 
بار اســت که توده هوای سرد اســکلندیناوی وارد کشور می شود و ۱۱ 

استان شمالی کشور را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
وی گفت: هر یک درجه کاهش دما، ۲۵ میلیون متر مکعب معادل یک 

فاز پارس جنوبی مصرف را افزایش خواهد داد.
این مقام مســئول درباره میزان هدررفت گاز، خاطرنشان کرد: عددی 
که در این زمینهمطرح می شــود فقط مربوط به انتقال گاز نیست و به 
طور طبیعی در شبکه هدررفت خواهیم داشت.وی ادامه داد: در جهان 
اســتاندارد خاصی برای این مســاله وجود ندارد، ممکن است در یک 
کشور ۱۹ درصد و در یک کشــور کمتر از یک درصد باشد و در کشور ما 
اما این عدد زیر چهار درصد است.معاون وزیر نفت گفت: این عدد قابل 
قبول است اما می توانیم بهتر باشیم و برای این موضوع نیز برنامه هایی را 
در دستور کار داریم.توکلی خاطرنشــان کرد: پس از بخش خانگی، گاز 
صنایع عمده مانند پتروشیمی، فولاد و پالایشگاه ها را تأمین می کنیم 
که در این بخش نزدیــک به ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون متــر مکعب ناترازی 
وجود دارد و باید ســوخت جایگزین برای آن در نظــر گرفت اما صنایع 

رغبتی به دریافت آن ندارند.
وی ادامه داد: در زمســتان مصرف گاز بخش هــای اولویت دار از ۲۳۰ 
میلیون مترمکعب بــه ۷۰۰ میلیون مترمکعب می رســد.مدیرعامل 
شرکت ملی گاز با اشاره به اینکه در هیچ کشوری سبد انرژی وابستگی 
۷۰ درصدی به گاز نــدارد، گفت: چین به دلیل تنوع ســبد انرژی و نیز 
تلاش برای به سازی زیرســاخت ها و مدیریت مصرف مصرف گازی به 

مراتب کمتر از ایران دارد درحالی که جمعیت بالاتری دارد.
وی اضافه کرد: هر میزان که در مصرف بخش خانگی و تجاری کشــور 
صرفه جویی شــود، می توان مقدار آن را به صنایع عمده تحویل داد که 

این امر برای کشور مفیدتر خواهد بود.
این مقام مســئول در عین حال گفت: وظیفه اصلی شــرکت ملی گاز، 
تامین گاز مورد نیاز بخش خانگی اســت و برای ایــن موضوع از میزان 

تحویل گاز به صنایع عمده خواهد کاست.

اعمال محدودیت برای گاز صنایع
معاون وزیرنفت دربــاره قطع گاز بخش صنایع اظهار داشــت: گاز این 

بخش قطع نخواهد شد، اما محدودیت اعمال می شود.
توکلی افزود: صنایع در تابســتان به دلیل کمبود برق و در زمســتان به 
دلیل کمبود گاز دچار مشکل می شــوند که نیاز است مردم برای کمک 

به این بخش مصارف خود را مدیریت کنند.
وی خاطرنشــان کرد: انتظار می رود میزان مصرف در بخش خانگی و 

تجاری کشور به استانداردهای جهانی برسد.

مصرف گاز افسارگسیخته است
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه از لحاظ مخازن و منابع 
دومین دارنده گاز جهان هستیم، گفت: امسال میزان مصرف در کشور 
افسارگســیخته اســت و باید برای اصلاح اقدام کرد.توکلی اضافه کرد: 
راهکارهایی به منظور بهینه ســازی مصرف انرژی در اسناد بالادستی و 

قانون برنامه هفتم توسعه وجود دارد که باید عملی شود.

همکاری های گازی ایران و روسیه توسعه می یابد
وی درباره همکاری هــای گازی ایران و روســیه افــزود: گفت وگوها 
با روسیه از سه سال گذشــته تاکنون آغاز شــده، اما باید توجه کرد در 
منطقه ای هستیم که اهمیت گاز قابل توجه اســت و فروشنده گاز هم 

منافع خود را در نظر می گیرد.

معاون وزیر نفــت، میــزان واردات و ســوآپ گاز را صفر برشــمرد و 
خاطرنشان کرد: افزایش قدرت کشور در حوزه انرژی یکی از اقدام های 
دارای اولویت اســت کــه تکلیف قانون برنامه توســعه برای شــرکت 
ملی گاز هم اســت، به همین دلیل نشســت هایی با روس ها داشتیم و 
پیشرفت های مناسبی محقق شده اســت، رئیس جمهوری و وزیر نفت 
هم در جریان نشســت بریکس مذاکراتی داشــتند و مسیر می تواند به 
نتیجه برســد.توکلی گفت: اجرای خط لوله گاز از کریدور دریایی هنوز 
بین ایران و روســیه بررسی و تعیین تکلیف نشــده و حتی ممکن است 

اولویت نخست نباشد و انتقال گاز از طریق خشکی انجام شود.
وی درباره اجرای طرح انتقال گاز ایران به پاکســتان، خاطرنشان کرد: 
اینکه در پاکستان چه اراده ای برای اجرای این طرح وجود دارد در حوزه 
اختیار بنده نیســت که نظر بدهم، اما ایران تعهد خود را در اجرای این 

خط لوله انجام داده است.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با اشاره به گازرســانی به نیروگاه ها، 
ادامه داد: ســال ۱۴۰۲ مقدار گازی که باید تحویــل مبادی صادراتی 
می شد، از ســوی طرف مقابل دریافت نشد و از ســویی سال گرم تری 
بود؛ همین موضوع ســبب شد گاز بیشتری در شــبکه بماند و سوخت 

بیشتری هم تحویل نیروگاه ها شود.
وی افزود: به همین دلیل گفته می شود تحویل گاز به نیروگاه ها در نیمه 
نخست امســال کمتر از پارسال بوده اســت، اما نباید ملاک گازرسانی 
به نیروگاه ها حجم تحویلی در سال ۱۴۰۲ باشــد، زیرا در همین زمان 

امسال، ۸۳ درصد سبد گاز به نیروگاه ها داده شده است.
توکلی افزود: برای زمســتان امســال حتما یکی از مباحثی که دنبال 
می کنیم بحث واردات گاز است، در مرحله نهایی شدن یک قرارداد در 

این زمینه هستیم که البته حجم بالایی ندارد.
وی در باره صادرات گاز گفت: صادرات داریم اما میزان آن بســتگی به 
مصرف داخلی دارد اگر هرچه مصرف داخل مدیریت شود می توان گاز 
صادر کرد که به نفع اقتصاد اســت.معاون وزیر نفت: در باره مشترکان 
پر مصرف ادامه داد: قطعا تعرفه برای آنها بــه گونه ای خواهد بود که در 

صورت تداوم رفتار پر مصرفی متوجه رفتارخود شوند.

 رئیس کل بانک مرکزی:
یک میلیارد و ۷۸۳ میلیون دلار سرمایه ایران در 

صندوق بین المللی پول افزایش خواهد یافت
 رئیس کل بانک مرکــزی با بیان اینکه بخشــی از ســرمایه دولت در 
صندوق بین المللــی پــول، از ۲۵ درصد ارز کشــورهای دیگر تامین 
خواهد شــد، گفت: یک میلیارد و ۷۸۳ میلیون دلار ســرمایه ایران در 

صندوق بین المللی پول افزایش خواهد یافت.
 محمدرضا فرزین در جلســه صحن علنی روز چهارشنبه - ۹ آبان ماه - 
مجلس شورای اســلامی، در دفاع از لایحه اجازه افزایش سهمیه دولت 
جمهوری اســلامی ایران در صندوق بین المللی پول گفت: قرار اســت 
ما حدود یک میلیارد و ۷۸۳ میلیون دلار افزایش ســرمایه در صندوق 
داشته باشیم در این راســتا بانک جهانی گفته است هر کسی می تواند 

۵۰ درصد افزایش سرمایه داشته باشد.
وی ادامه داد: بــرای تامین این مقــدار پول، ۷۵ درصد ســفته و ریال 
می دهیم و ۲۵ درصد از ارزی که در کشــورهای دیگر داریم و استفاده 
نمی کنیم را به صنــدوق به عنوان ســرمایه منتقــل می کنیم، چون 
صندوق بین المللی پول ســود می دهــد و ۵ میلیارد دلار با ســود به ۷ 

میلیارد دلار می رسد و این پول در مراحل بعدی قابل استفاده است.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: اگــر هم نخواهیم پول را به صندوق 
ببریم می توان از حق برداشــت مخصوص )SDR( خودمان اســتفاده 

کنیم.
وی یادآور شد: اگر ســهم ما افزایش پیدا نکند دیگران افزایش سرمایه 
داده و با ما ســرگروه می شود و ما باید پشت آن کشــورها بنشینیم چرا 

باید ۵۰ سال سرگروهی خود را از دست بدهیم.
فرزین با اشــاره به انتقادات نمایندگان از عملکرد صندوق بین المللی 
پول اظهار کرد: ما هم منتقد بزرگ صندوق هســتیم منتهی از عملکرد 
خودمان دفاع می کنیم. دلیلی نمی شود که به دلیل منتقد بودن جایگاه 
خود را از دست دهیم بلکه باید همچنان فعال بوده و جایگاه قبلی خود را 

حفظ کنیم که این به افزایش سرمایه نیاز دارد.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: مــا در عراق و ترکیه پول داریم ولی 
ســودی به ما نمی دهند می توانیم این پول را به صنــدوق بین المللی 
انتقال دهیم که هم ســود بگیریم و هم این که دیگــر نمی توانند آن را 

بلوکه کرده و دست اندازی کنند.
وی در واکنش به طــرح انتقاداتی کــه چرا صنــدوق بین المللی پول 
در زمان کرونا به مــا کمک نکرد، گفت: بنــده این انتقــاد را با رئیس 
بلغارســتانی این صندوق مطرح کردم که در پاســخ گفت که حتی به 
کشــور خودش هم پولی نداده اســت از طرفی دیگر ما تحریم هستیم 
و ســختگیری  هم می شــود ولی در نهایــت پول های مــا در صندوق 

بین المللی به عنوان ذخائر ارزی کشور به شمار می آید.
در ادامه نمایندگان با ۱۸۱ رای موافق با گزارش کمیســیون اقتصادی 
مجلس درباره لایحه اجازه افزایش ســهمیه دولت جمهوری اسلامی 

ایران در صندوق بین المللی پول موافقت کردند.

به این ترتیب ســهم جمهوری اســلامی ایران نزد صندوق بین المللی 
پول از طریق بانک مرکزی جمهوری اســلامی به میزان یک میلیارد و 
۷۸۳ میلیون ۶۰۰ هزار حق برداشت مخصوص افزایش دهد که میزان 
۳ میلیارد و ۵۶۷ میلیون ۱۰۰ هزار حق برداشت مخصوص، سهم فعلی 
به میزان ۵ میلیارد و ۳۵۰ میلیون ۷۰۰ هزار حق برداشــت مخصوص 

افزایش یابد.

41۵هزارنفردرصف هستند
ریزعملکرد بانک ها در پرداخت وام فرزند

آمار جدید از تســهیلات فرزندآوری پرداختی توســط ۲۸ بانک نشان 
میدهد تا ۳۰ مهرماه بانک ها ۲۵ هزار و ۱۰۴ میلیارد تومان تســهیلات 
در این بخش پرداخت کرده اند اما همچنان بیــش از ۴۱۵هزار نفر در 

صف هستند.
 صــف طولانــی وام ازدواج و فرزند در مــاه های اخیر موجب شــد تا 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس با رئیس کل بانک مرکزی جلسه ای داشته 

باشد تا ضمن بررسی علت، راهکاری هم تعیین شود.
هرچند دستاورد جلسه مذکور، صرفا اولتیماتوم به بانک مرکزی برای 
راه اندازی ســامانه ثبت نام این تســهیلات بود و منابع جدیدی برای 
پرداخت تسهیلات فرزند و ازدواج تعیین نشــد. البته بعد از آن مشکل 
ثبت نام در سامانه تا حدودی حل شــد و متقاضیان می توانند طی ۲۴ 
ساعت شبانه روز نســبت به ثبت نام اقدام کنند.ولی نکته اینجاست که 
حتی با ثبت نام ۲۴ ساعته هم مشکل متقاضیان وام ازدواج و فرزند حل 
نمی شــود چراکه بعد از ثبت نام، برخی متقاضیان تا چندین هفته در 
انتظار تایید شعبه بانک می مانند و دست اخر مجبور به حذف ثبت نام و 

ثبت نام مجدد و انتخاب بانک جدید می شوند.
حدود ۳۶۰ هــزار نفر در صــف وام ازدواج و بیش از ۴۱۵ هــزار نفر در 
صف تســهیلات فرزندآوری هســتند؛ با این حال آنطور که سخنگوی 
کمیسیون اصل ۹۰مجلس گفته: قرار است تسهیلات ازدواج و فرزند به 

افرادی که ثبت نام کرده و در صف هستند تا پایان سال پرداخت شود.
مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ با توجه به ســن متقاضیان بیــن ۳۰۰ تا ۳۵۰ 
میلیون تومان اســت و به زوجین کمک می کند کــه بتوانند برخی از 

هزینه های ابتدایی برای تشکیل زندگی مشترک خود را تأمین کنند.
وام فرزندآوری براســاس قانون بــه پدر اطفالی که تاریــخ تولد آنان از  
۱۴۰۰/۱/۱به بعد و در داخل ایران متولد شده اند، تعلق می گیرد؛ مبلغ 
وام برای  فرزند اول مبلغ ۴۰ میلیون تومان با دوره باز پرداخت ۳ ســال 
)۳۶ ماه(، فرزند دوم مبلغ ۸۰ میلیون تومان با دوره باز پرداخت ۴ سال 
)۴۸ ماه(، فرزند ســوم مبلغ ۱۲۰ میلیون تومان بــا دوره باز پرداخت 
۵ ســال )۶۰ ماه(، فرزند چهارم مبلغ ۱۵۰ میلیون تومــان با دوره باز 
پرداخت ۶ سال )۷۲ ماه( و فرزند پنجم به بعد مبلغ ۲۰۰ میلیون تومان 

با دوره باز پرداخت ۷ سال )۸۴ ماه( است.
آمار جدید بانــک مرکزی از وضعیت تســهیلات پرداختی فرزندآوری 
توسط ۲۸ بانک تا پایان مهر ماه نشــان میدهد که این بانک ها تا کنون 
۳۰۵ هزار و ۹۴۴ فقره تســهیلات مربوط به فرزنــدآوری به ارزش ۲۵ 

هزار و ۱۰۴ میلیارد تومان، پرداخت کرده اند.
با این حال همچنان  ۴۱۵ هزار و ۴۹۴ نفر  در صف دریافت تســهیلات 

مربوط به فرزند آوری هستند.
 بانک ملت با پرداخــت ۶۱ هزار و ۵۵۶ فقره تســهیلات فرزندآوری به 
ارزش ۵.۱ هزار میلیارد تومان، بانک تجارت با پرداخت ۴۷ هزار و ۹۴۰ 
فقره تســهیلات به ارزش ۳.۹ هزار میلیارد تومــان و بانک صادرات با 
پرداخت ۴۲ هزار و ۹۵۵ فقره تســهیلات بــه ارزش ۳.۵ هزار میلیارد 

تومان در صدر جدول پرداخت تسهیلات فرزند آوری قرار دارند.
همچنین بانک ملــی با ۲.۷ هزار میلیارد تومان، بانــک رفاه کارگران با 
۱.۵ هزار میلیارد تومان، بانک کشــاورزی با ۱.۳ هزار میلیارد تومان و 
بانک ســپه با یک هزار میلیارد تومان در جایگاه هــای بعدی پرداخت 

تسهیلات فرزندآوری، قرار گرفته اند.
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ناترازی مسکن و تیرهایی که به سنگ خورد

خریدار   هــر چند دولت هــا و مجالس مختلف 
طرح ها، لوایح و پیشــنهاداتی برای رفع ناترازی 
مســکن در چند دهه گذشــته مطرح و اجرایی 
کرده اند امــا می بینیم کــه هــر روز تقاضاهای 
بیشــتری در بازار این کالا روی هم تلنبار و متاثر 
از چالش های اقتصاد کلان کشــور دسترسی به 

مسکن سخت و سخت تر می شود.
اطلاعــات تاریخ گذشــته سرشــماری نفوس و 
مسکن ســال ۱۳۹۵ می گوید کشــورمان با ۸۵ 
میلیــون جمعیــت، ۲۷ میلیون خانوار داشــته 
که از میان این شــمار ۶۰.۵ درصــد از خانوارها 
صاحبخانه و بیش از ۳۰ درصد هم اجاره نشــین 
بوده انــد.در مطالعات طرح جامع مســکن گفته 
شــده که ســالانه باید بیش از ۹۰۰ هــزار واحد 
مسکونی در کشور ساخته شود اما طی سال های 
اخیر متوسط صدور پروانه ساختمانی حدود ۴۰۰ 
هزار واحد بوده و سال گذشــته هم میزان صدور 
پروانه در تهران به کمترین میزان یعنی ۴۵ هزار 

واحد رسید
با تغییر ترکیب جمعیت شــهری و روستایی در 
هشت سال گذشــته، این آمار دیگر به طور دقیق 
صادق نیســت و پیش بینی ها حاکی از این است 
که جمعیت مســتاجر بیشتر شــده  به طوری که 
طبق اعلام مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت 
راه و شهرســازی در اردیبهشــت ماه امسال، در 
کلان شــهر تهران بالغ بر ۵۱ درصد از شهروندان 
مســتاجرند و آمارهای مختلفی هم از کمبود ۵ تا 

۷ میلیون واحد مسکونی در کشور خبر می دهند.
هر چند آمار دقیقی که از نهاد رســمی منتشــر 
شده باشــد درباره ناترازی مســکن در کشور در 
دســت نیســت اما برای برآورد آمــار تقریبی از 
میزان کسری مسکن، می توان به سراغ اسناد بالا 
دســتی و تعداد مجوزهای صدور پروانه رفت. در 
مطالعات طرح جامع مسکن گفته شده که سالانه 
باید بیش از ۹۰۰ هزار واحد مســکونی در کشور 
ساخته شود اما آمار صدور پروانه های ساختمانی 
نشان دهنده آن اســت که میزان ساخت و ساز در 
کشور از اواسط دهه ۹۰ کاهشــی بود و این روند 
نزولی همچنان در ســال های بعــدی هم ادامه 
پیدا کرده به طوری که متوســط صــدور پروانه 
ســاختمانی حدود ۴۰۰ هزار واحد در سال بوده 
است. سال گذشــته میزان صدور پروانه در تهران 

به کمترین میزان یعنی ۴۵ هزار واحد رسید.
قانــون جهش تولید مســکن مصــوب مجلس، 
دولت هــا را مکلف کرده ســالانه یــک میلیون 
مسکن بسازند، همچنین طبق قانون برنامه هفتم 
توســعه دولت باید در پایان این برنامه پنج ساله، 
۵ میلیون واحد مســکونی ساخته باشــد تا این 

کسری مسکن در کشور جبران شود.
براســاس قانون برنامــه هفتم باید طی ۵ ســال 
تا پایان برنامــه هفتم، یک میلیــون و ۵۰۰ هزار 
واحد مســکونی شــهری، یــک میلیــون واحد 
مسکونی روســتای ، ۵۰۰ هزار واحد مسکونی از 
طریق بازســازی بناهای بافت فرسوده و ناکارآمد 
شهری و ۲ میلیون واحد مســکونی شامل سایر 
انواع احداث مسکن ساخته شــود که در مجموع 
۵ میلیون واحد مسکونی می شــود یعنی به طور 
متوسط ســالیانه یک میلیون واحد مسکونی باید 

ساخته شود.
از مهم ترین وعده های دولت سیزدهم هم ساخت 
مســکن و اجرای قانون جهش تولید مســکن در 
قالب پروژه نهضت ملی مســکن بود که ســاخت 
هر سال یک میلیون مسکن را در دستور کار قرار 
داد اما در نهایت اخیرا سرپرست معاونت مسکن 

و ساختمان وزارت راه و شهرســازی اعلام کرده 
تاکنون اراضی یــک میلیــون و ۴۰۰ هزار واحد 
مسکونی نهضت ملی تامین شــده و تا پایان سال 
آینده ۳۶۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن تحویل 
می شــود. بنابراین طرح جهش تولید مســکن یا 
نهضت ملی مســکن هم نتوانســت که ناترازی 

مسکن در کشور را جبران کند.
البتــه در ایــن مــدت بــرای جبــران ناترازی 
پیشــنهاداتی داده شــد کــه اجــرای برخی از 
آن ها بعیــد و برخی هم غیرمنطقــی بود. یکی از 
طرح  هایی که هیچ تناســب و تطابقی با ســبک 
زندگی ایرانی ندارد، ساخت خانه های ۲۵ متری 
بود. هر چند طراح خانه هــای ۲۵ متری اصرار به 
اجرای این ایده خــود دارد اما بارهــا وزارت راه و 
شهرسازی و شهرداری مخالفت خود را با این ایده 
اعلام داشته اند و شهرداری اعلام کرده به ساخت 
خانه های ۲۵ متری که کیفیت زندگی ایرانی ها را 
به شــدت کاهش می دهد، مجوز و پروانه ساخت 
نمی دهد. به ایــن ترتیب ســاخت خانه های ۲۵ 
متری در حد ایده ای ســمج باقــی ماند که طراح 
آن هر چند وقت یک بار این ایده را رســانه ای می 
کند و هر بار هم ســاخت این خانه های کم متراژ 
و به اصطلاح قوطی کبریتی از ســوی مسئولان 

تکذیب و رد می شود.
از دیگر راهکارهای میانبر برای جبران کســری 
مسکن و افزایش ســرعت ساخت و عرضه مسکن 
به بازار، اســتفاده از ظرفیت چینی ها برای تامین 
مالــی پروژه هــا و واردات تکنولوژی های جدید 
صنعتی سازی به کشور است. هر چند در طول سه 
سال گذشــته بارها درباره چانه زنی با چینی ها و 
نهایی شدن مذاکرات با آنها ســخن به میان آمد 
اما تاکنون پای چین به صنعت ساختمان ایران باز 
نشده اســت. آخرین بار رییس کمیسیون عمران 
مجلس اعلام کرد که اردیبهشــت ماه قرار است 
چینی ها به طور رســمی وارد بازار مسکن ایران 
شوند اما چند ماه از این تاریخ اعلام شده گذشته و 

خبری از چینی سازی هم نیست.
ایده بعیــد دیگری که اتفاقا به قانــون هم تبدیل 
شده، دولتی سازی قیمت مسکن بود که در قالب 
قانون ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها 
به تصویب مجلس رســید. طبق این قانون قرار بر 
این شد دولت به قیمت گذاری مسکن ورود کند و 
قیمت مسکن به صورت منطقه ای از سوی دولت 
اعلام شود و هیچ مشــاوره املاکی هم اجازه عقد 
قرارداد بالاتر از قیمت های اعلامی دولت نداشته 
باشــد که البته می دانیم با قوانین پشــتیبانی از 
حقوق مالکانــه، تحقق این قانون چیزی شــبیه 
رویا اســت. نمونه ای از اجرای ایــن قانون؛ ایجاد 
محدودیت  برای پلتفرم ها و ســکوهای اینترنتی 
برای معاملات مســکن اســت و هر از گاهی این 
ســایت ها و پلتفرم هــا به جرم قیمت ســازی در 
بازار مســکن با انتشــار آگهی های جعلی و عدم 
نظارت ها بر این آگهی ها مســدود می شــوند اما 
قیمت ســازی ها در فضای مجازی کنترل نشده 
اســت. اساســا فعالان و صاحب نظران این حوزه 
معتقدند که دولت ها امــکان قیمت گذاری روی 
کالاهای ناهمگن را ندارنــد و هیچ تجربه موفقی 

هم در این باره در دنیا وجود ندارد.
راهکار دیگری که ســال ها اســت مطرح شده اما 
در حد همان حرف باقی مانــده و در حال حاضر 
هم خبری از آن نیســت، فروش متری مســکن 
در بازار ســرمایه و بورس اســت. هــر چند وقت 
یک بار مســئولی درباره ضــرورت اجرای فروش 
متری مســکن در بــورس حرف می زنــد و آن را 

راهکار خانه دار کردن مردم با ســرمایه های خرد 
می داند اما خبری از اجرا نیســت. البته با وضعیت 
ریزش های شــاخص بورس هم بعید است که از 

اجرای این ایده استقبال شود.
اما از دیگــر راهکارهای پاســخ به صــف طویل 
تقاضای مسکن که تمام دولت ها متعهد به اجرای 
آن بودنــد اما بخش خصوصی و مــردم آن را پس 
می زنند، نوسازی بافت فرسوده بوده است. طبق 
اعلام مدیر عامل شــرکت بازآفرینی شهری؛ در 
حال حاضر ۷۴ هــزار هکتار بافت فرســوده، ۵۹ 
هزار ســکونت گاه غیررسمی و حاشــیه ای و ۳۲ 
هزار بافت فرســوده تاریخی در کشور وجود دارد. 
همچنین در شــهر تهران نیز ۴۵۰۰ هکتار واجد 
شرایط نوســازی اســت. در مجموع ۱۹ میلیون 
نفر ساکن بافت های فرســوده شهری هستند که 
معادل ۳۰ درصد جمعیت شهری کشور را شامل 

می شود.
هر چند دولت گذشــته بســته های تشــویقی 
مختلــف از جملــه بســته نوزده بندی شــامل 
مشــوق های شهرســازانه و پرداخت تسهیلات 
نوسازی، ودیعه اســکان و حمایت از شهرداری ها 
و دعوت از انبوه سازان و ســازندگان خرد در نظر 
گرفت تا بتواند تقاضا برای مســکن را در دل شهر 
پاســخ دهد و مانند تجربه مســکن مهر نیازی به 
الحاق حرایم شــهری و ایجاد زیرســاخت های 
شــهری در پروژه های نهضت ملی مسکن فاقد از 
زیرساخت ها نباشــد اما آمارهای تشکیل پرونده 
برای دریافت وام بانکی نوســازی بافت فرســوده 
نشــان می دهد نه مالکان خانه در بافت فرسوده و 
نه سازندگان تمایلی به اجرای این طرح محبوب 
دولتی ندارند و طرح های شکســت خورده خاک 
سفید و محله سیروس مردم را از نوسازی دلسرد 

کرده است.
هر چند دولت هــا و مجلس ها طرح هــا، لوایح و 
پیشــنهاداتی برای رفع ناترازی مسکن در چند 
دهه گذشــته مطرح و اجرایی کرده اند اما شاهد 
آن هســتیم که هر روز تقاضاهای بیشــتری در 
بازار مســکن روی هم تلنبار و متاثر از چالش های 
اقتصاد کلان کشور دسترســی به مسکن سخت 
و ســخت تر می شــود؛ در این باره چندی پیش 
رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران اعلام کرد 
کارمندان به طور کامل از چرخه خرید مســکن 
خارج شــدند. به گفته »ابوالفضل نوروزی« مدیر 
کل دفتر اقتصاد مســکن دولت ســیزدهم هم از 
ســال ۱۳۷۱ تا سال گذشته بر اســاس میانگین 
کشوری هزینه مســکن از ۱۷ درصد سبد خانوار 
به ۳۵ درصد هزینه ســبد خانوار رسیده است که 
این عدد برای برخی از اقشــار تا بالای ۷۰ درصد 
هم می رسد. در شهر تهران هم همچنان که اشاره 
شد نسبت مستأجر به مالک به ۵۱ درصد رسیده 

است.
تمام این اعداد نشــان می دهند ناترازی مسکن 
هم مانند سایر ناترازی های کشور از جمله انرژی، 
زیرساخت و... به حد نگران کننده رسیده و علاوه 
بر آثار اقتصادی، تبعات اجتماعی قابل توجهی از 
جمله افزایش بدمسکنی، کاهش کیفیت زندگی، 
بالا رفتن سن ازدواج و ...را به دنبال دارد. به گفته 
کارشناسان این حوزه تنها راهکار کنترل ناترازی 
مسکن این اســت که مســکن را از طریق اعمال 
قوانین بازدارنده مالیاتی از کالای ســرمایه ای به 
کالای مصرفی تبدیل کنیــم تا همزمان با تقویت 
تولید و عرضه مناســب خانه اولی هــا و تقاضای 
موثر، ســرمایه گذاری برای احتکار مسکن، برای 

سودجویان و سوداگران به صرفه نباشد.

و خودر

دستورالعمل شــیوه محاسبه و 
پرداخت خســارت افــت قیمت 
وســایل نقلیه ناشــی از حوادث 
رانندگی از محل بیمه شــخص 
ثالــث در جلســه چهارشــنبه 

شورای عالی بیمه تصویب شد.
 دستورالعمل شــیوه محاسبه و 
پرداخت خســارت افــت قیمت 

وســایل نقلیه ناشــی از حوادث 
رانندگی از محل بیمه شــخص 
ثالــث در جلســه چهارشــنبه 
شــورای عالی بیمه تصویب شد. 
این دســتورالعمل توسط بیمه 
مرکــزی و بــا همــکاری پلیس 
راهنمایــی و رانندگــی فراجا، 
کانــون کارشناســان رســمی 

وکلا،  مرکــز  و  دادگســتری 
کارشناسان رســمی و مشاوران 
خانواده قوه قضائیه و ســندیکای 
بیمه گران ایــران تدوین و برای 
تصویب نهایی به شــورای عالی 
بیمه ارائه شــد.در دستورالعمل 
مذکــور ضمــن تعییــن انواع 
خسارت های افت قیمت خودرو 

بر اساس شدت و ضعف خسارت و 
قطعات آسیب دیده، نحوه تعیین 
میزان خسارت بر اساس سه عامل 
سن و ارزش وسیله نقلیه و شدت 
صدمه وارده بــه آن فرمول بندی 
شده و میزان خســارت به وسیله 
نقلیــه زیان دیــده از بابت افت 

قیمت مشخص شده است.

و تصویب شد دستورالعمل پرداخت خسارت افت قیمت خودر
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